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گفت وگوی سازندگی با سید جعفر تشکری هاشمی

عضو شورای شهر تهران

یادداشت روز

بیش از صد روز از ریاست جمهوری مسعود پزشکیان 
می گذرد. بــرای این مدت به ایشــان نمــره مردودی 
نمی تــوان داد همان طور که از نــگاه من نمی توان  به او 
نمره بالایی هم داد. اگــر بخواهم یک عدد را به عنوان 
عملکرد صد روزه ایشــان اعلام کنم، نمره 12 است که 
البته نمره قبولی اســت اما نمره بالایی نیست. همزمان 
باید اذعان کنم که به شــدت نگران و دلواپسم که آقای 
پزشکیان به سرنوشت آقای روحانی دچار نشود و آنچه 

بر سر دولت روحانی آمد بر سر دولت پزشکیان نیاید.
نباید فرامــوش کرد که در اردیبهشــت ۹۶ بیش از 
2۴ میلیون نفر پــای صندوق های رای آمدند و به آقای 
روحانی رای دادند. الان که عدد مشــارکت بسیار کم 
شده اســت، قدر آن 2۴ میلیون را می دانیم و می فهمیم 
که چه عدد بالا و مشارکت با اهمیتی بود و کسی که با 
این عدد رئیس جمهور شده است چه قدرتی می توانست 
داشته باشد. آن زمان نیز مردمانی بودند که نمی خواستند 
در انتخابات شــرکت کنند و تردید داشتند اما نهایتا به 
روحانی اعتماد کردند و به پای صندوق های رای رفتند 
و به او رای دادند. حتی بســیاری از افراد نیز بودند که 
آبرو و حتی ثروت و سرمایه شــان را وسط گذاشتند تا 
جامعــه را مجاب کنند که به ریاســت جمهوری آقای 
حســن روحانــی رای بدهند. همگی بــه خوبی به یاد 
داریم که 2۹ اردیبهشت ماه ســال ۹۶ بسیاری از مردم 
همچنان در صف بودند تا ســاعات پایانی شب به آقای 
روحانــی رای بدهند اما چه اتفاقی رخ داد؟ متاســفانه 
آقای روحانی بعد از اردیبهشــت ۹۶ راه دیگری رفت و 
با کســان دیگری پیوند بست و به گونه ای کشور را اداره 
کرد که گویی توجهی به آرای آن 2۴ میلیون نداشــت. 
البتــه که باید معذوریت هــای او را نیز در نظر گرفت و 
دانســت که ریاســت جمهوری همه قدرت نیست اما 
بی توجهی روحانی به اصلاح طلبــان و بدنه رای خود، 
ناگهان اطراف او را خالی کــرد تا مخالفانش راحت تر 

وی را تخریب کنند.
بنابراین ترس همین اســت. کسانی که با کلی تردید 
در انتخابات ریاست جمهوری 1۴۰۳ به آقای پزشکیان 
رای دادند، مدتی بعد به دلیــل رویگردانی دولت آقای 
پزشکیان از خواسته های مردم یا بی توجهی خود رئیس 
جمهور به مردمی که به او رای دادند، پشــیمان شوند و 
به این نتیجه برسند که بهتر بود، پای صندوق های رای 
حاضر نمی شدند زیرا گویا رئیس جمهور منتخب دولت 
ایران، جامعــه ای که او را به مقام ریاســت جمهوری 

رساند، فراموش کرده است.
از ایــن منظر می خواهــم بگویم که جنــاب آقای 
پزشــکیان، شما مسئول و متعهد هستید. همه ما قبول 
داریم در ایران، رئیس جمهور شــاید بسیاری از امور را 
نتواند به سرانجام برساند اما این بدان معنا نیست که وی 
همه آنچه که باید انجام دهد را رها کند. ایشــان اگر در 
برخی از امور، کاری از دستش برنمی آید باید به جامعه 
نشان دهد که مطالبات مردم و سخنانی که مطرح کرده 
را فراموش نکرده اســت. موضوع رفع حصر، موضوع 
آزادی زندانیان سیاســی، آزادی کامل مطبوعات و حل 
موضوع حجاب اجباری و مســائلی از این قبیل اگر به 
طور کامل در دســت رئیس قوه مجریه نباشــد، نباید 
بدان معنا باشــد که ایشان به آنها بی توجه است. همین 
که ایشان به این موضوعات بپردازند و درباره رفع چنین 
مشکلاتی تلاش کنند، جامعه متوجه می شود که رئیس 
جمهور حداقل این مسائل را فراموش نکرده و در تلاش 
برای رفع آنهاســت. این طبعا دلگرم کردن مردم به او و 
رأیی است که دادند و نهایتا منجر به امیدواری می شود.
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آقای رئیس جمهور سکوت نکن
رئیس جمهور سخنان پیشین خود 

در ایام انتخابات را فراموش نکند
یادتان باشد چه گفته بودید

 سازندگی به بررسی سخنان عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد پرداخته است که 
درباره ناترازی بانک ها سخن گفته و پیشنهاد کرده بانک ها به سمت بنگاه سازی بروند

دیروز شــمار زیادی از تصمیم گیران کشــور 
از جمله رئیــس  مجلس  شــورای اسلامی، 
وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی، رئیس کل 
بانک مرکــزی و مدیران نظــام بانکی دور هم 
جمع شــدند تا درباره ابربحــران نظام بانکی 
ســخن بگویند. ابربحرانی کــه اگرچه خود 
معلول بحــران بزرگی به نام کســری بودجه 
اســت اما باعث و بانی ده ها بحران دیگر هم 
شــده اســت. اقتصاددانان بر این باورند که 
تورم بالا که چند دهه اســت تداوم پیدا کرده، 
مهم تریــن عارضه حکمرانــی ناترازی محور 
ایران است. تورم بلندمدت در ایران از »سلطه 

مالی« تغذیه می کند. تســلط سیاست مالی 
بر سیاســت پولی همواره یک نگرانی اصلی 
در کشــورهای در حال توســعه بوده چراکه 
اولی بــا توزیع پــول و دومی بــا عرضه پول 
مرتبط است. بر همین اســاس امکان پذیری 
سوءاســتفاده دولت از بانک مرکزی و نظام 
بانکی برای درآمدزایی و تامین مالی کسری ها 
به  ســادگی انگیزه های سیاسی را به خلق پول 

ترجمــه می کند. این همان بیماری سیاســی 
اســت که تورم را بر اقتصاد کشور حاکم کرده 
اســت. شگفت انگیز آن اســت که تورم خود 
توجیهی را فراهم آورده تا دولت ها به ســمت 
دخالت های گســترده تر در بازارهای مختلف 
و نظام بانکی سوق داده شوند. این چرخه ای 
پارادوکسیکال، تورم را برخلاف تجربه جهانی 
در ایران مانا کرده است. به عقیده اقتصاددانان 

در هر فضای اقتصادی، برنده و بازنده وجود 
دارد و تورم نیز از این قاعده مســتثنا نیست؛ 
با این حال، هرچه تورم بالا طولانی تر باشد، 
برندگان آن محدودتر می شــود. اقتصاددانان 
ایرانی هم نظر هســتند که ترازنامه نظام بانکی 
کشور طی سال های متمادی انباشت تدریجی 
دارایی های موهوم و منجمد در سمت دارایی ها 
با ناترازی رو  به گسترشــی مواجه بوده است. 
انباشت دارایی های موهوم و بروز ناترازی در 
ترازنامه نظام بانکی، جریان ناسالمی از خلق 
نقدینگی را شــکل داده که نه  تنها برای نظام 
بانکی مخاطره آمیز اســت بلکه عامل کلیدی 
چسبندگی نرخ سود بانکی به  رغم کاهش نرخ 

تورم و اثرات منفی آن در اقتصاد کلان است.
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ادامه یادداشت روز

می خواهم این جمله را در این یادداشــت، چند بار تکرار کنم 
که آقــای رئیس جمهور پزشــکیان به مردم نشــان دهید که 
فراموشــکار نیســتید و آنها را فراموش نکرده اید. نشان دهید 
پانزدهم تیر امســال و صحبت هایتان را فرامــوش نکرده اید. 
فراموش نکنیــد، جامعه بــا انتهای امید خــود و تحت چه 
شرایطی و با چه تردیدهایی پای صندوق های رای آمد. اگر این 
آرای حداقلی را هم فراموش کنیم دیگر پایگاه مردمی نخواهیم 
داشــت. پس همین قدر که رئیس جمهوری نشــان دهد که 
خواســته های رای دهندگان را نادیده نمی گیرد و هر کاری که 
از دســتش بربیاید انجام خواهد داد، کفایت می کند. به طور 
نمونه این روزها موضوع فیلترینگ، موضوع روز است. بسیار 
موضوع ناراحت کننده ای اســت. اغلب مقامات ریز و درشت 
بدون فیلتر به همه سایت ها و شبکه های اجتماعی و کانال ها 
دسترســی دارند اما مردم عادی فاقد این دسترســی هستند. 
چگونه اســت که آن مطالب و محتواهــا برای مقامات خوب 
است و برای مردم بد؟ آقای رئیس جمهوری مشخصا درباره 
گشت ارشــاد و فیلترینگ وعده دادند که این بساط را جمع 
می کنند اما می بینیم که این دو وعده ساده و قابل اجرا هنوز به 
سرانجام نرسیده است. مساله دیگر سکوت رئیس جمهوری 
در برابر توهین به زنان و دختران این کشــور است. جایی آمده 
مغازه دونبشی تحت عنوان کلینیک ترک بدحجابی راه انداخته 
است. این وهن زنان و دختران ماست. آقای پزشکیان باید در 
این زمینه موضع گیری شفاف داشته باشد و اعلام کند، ذره ای 
از بودجه و اموال دولتی برای این کار نباید خرج شود و دولت 
نیز اجازه نخواهد داد که با زنان کشــور ما به صورت مجرم یا 
بیمار رفتار شــود که بخواهند آنهــا را برای ترک به کلینیک و 
کمپ ببرند. عمیقاً بابت طرح چنین مســایلی متاسفم. آقای 
پزشکیان سکوت نکنید. شما باید به عنوان شخص دوم کشور 
نسبت به این فاجعه موضع گیری سریع و شفاف داشته باشید. 
تاریخ ثابت کرده که اگر ما مردم را فراموش کنیم، آنها هم از ما 

روی برمی گردانند که شاید دیگر قابل جبران نباشد.

آقای رئیس جمهور سکوت نکن

کانال سازندگی

احضار ۷ وزیر دولت چهاردهم
کمیســیون های مجلس دوازدهم در این هفته از 2۶ تا ۳۰ 
آبان ماه تشکیل خواهد شد و بررسی طرح ها و لوایح و دعوت 
از برخی از مســوولان و وزرا در دستور کار کمیسیون ها قرار 
دارد. به گزارش ایرنا، کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای 
اسلامی در این هفته از سرپرســت گمرک جمهوری اسلامی 
و مدیران ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درخصوص بررسی 
نحــوه اجرای قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز دعوت کرده 
اســت. وزیر راه و شهرســازی در این هفته به کمیسیون ویژه 
جهــش تولید و نظارت بــر اجرای اصل ۴۴ قانون اساســی 
خواهد رفت تا درباره نحوه اجــرای قوانین تأمین مالی تولید 
و زیرســاخت ها و تســهیل صــدور مجوزهای کســب وکار 
در حــوزه آن وزارتخانه به اعضای کمیســیون گزارش دهد. 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در این هفته نحوه تأثیر 
معدل دانش آموزان دوره متوســطه دوم در سنجش و پذیرش 
دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی را بررسی خواهد کرد. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این هفته مهمان کمیسیون 
اجتماعــی مجلس شــورای اسلامی اســت تا به ســوالات 
محمدرضا صباغیان بافقی، مجید نصیرپورسردهائی و کمال 
حسین پور، نمایندگان مجلس پاسخ دهد. کمیسیون اقتصادی 
مجلس نیز در این هفته میزبان وزیر اموراقتصاد و دارایی است 
تا عبدالناصر همتی به سوالات برخی از نمایندگان پاسخ دهد. 
محســن پاک نژاد، وزیــر نفت این هفته به کمیســیون انرژی 
مجلس شــورای اسلامی خواهد رفت تا به سوالات برخی از 
نمایندگان پاسخ دهد. وزیر صنعت، معدن و تجارت هم در این 
هفته مهمان کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
اســت تا درباره عملکرد کاری این وزارتخانــه در حوزه های 
تنظیم بازار، تأمین و تخصیص ارز و بررسی مشکلات اتحادیه 
طلا و جواهر به اعضای کمیســیون گزارش دهد. وزیر راه و 
شهرســازی نیز این هفته مهمان کمیســیون عمران مجلس 
شورای اسلامی است تا به سوالات برخی از نمایندگان پاسخ 
دهد. همچنین نشســت مشترک اعضای کمیسیون عمران با 
وزیر نیرو برای بررسی شاخص های عمران شهری و روستایی 
به ویژه در حوزه فاضلاب و تثبیت ولتاژ و پایداری برق شهری 
و روستایی در محل وزارتخانه برگزار می شود. همچنین وزیر 
جهاد کشــاورزی به کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی 
و محیط زیست مجلس شــورای اسلامی خواهد رفت تا به 

سوالات برخی از نمایندگان پاسخ دهد.

روز گذشته رییس جمهور پزشکیان طی حکمی، مهندس 
مصطفی مولوی را به ســمت رئیس دفتر بازرســی ویژه رئیس 
جمهــور منصوب کرد. مســعود پزشــکیان در حکم انتصاب 
مهندس مصطفی مولوی به ســمت »رئیس دفتر بازرسی ویژه 
رئیس جمهور« آورده اســت: »نظر به اهمیت اصل نظارت و 
بازرســی در انجام صحیح وظایف قانونی دستگاه های اجرایی 
و ضــرورت نظارت هدایت گر و پیشــگیرانه در جهت ارتقای 
کمی و کیفی سطح خدمات رســانی به ملت شریف ایران و با 

عنایت به مراتب تعهد، شایستگی و سوابق 
ارزشمند جناب عالی، به این سمت منصوب 

می شوید.«
شــاید کمتر کســی مصطفی مولوی را 
بشناســد اما اکنــون که دیگــر رئیس دفتر 
بازرســی ویژه رئیس جمهور شــده است 
احتمالا نظرات و تفکرات او بیشــتر مورد 
توجــه قــرار می گیــرد. مهنــدس مولوی 
معروف به حاج مصطفی مولوی فرد، جانباز 
شــیمیایی در زمان جنگ تحمیلی ایران و 
عراق در لشــکر عاشــورا جانشین مهدی 
باکری بود. ســردار مولوی اهل میانه است 
و لیســانس عمران و فوق لیسانس دافوس 
ارتش و مدیریــت دولتی دارد. از ســوابق 
اجرایــی او می تــوان به مشــاور اقتصادی 

اســتاندار آذربایجان شرقی، مسئول مهندسی وزارت دفاع در 
شــمال غرب کشــور، معاونت فنی و عمرانی دانشگاه شهید 
مدنــی آذربایجــان، مبتکر راه انــدازی اردوهــای راهیان نور 
تحت عنوان اردوی زیارتی از دانشــگاه تا دانشــگاه، موسس 
و راه اندازی کارخانه تولید شــمش فولاد در استان آذربایجان 
شــرقی و مشاور و مجری طرح های عمرانی در استان نام برد. 
سردار مولوی فرد جانشین سردار شهید مهدی باکری در لشکر 
عاشورا و رئیس ســتاد مردمی مسعود پزشکیان در کشور و ۵ 
دوره ریاســت ستاد مسعود پزشــکیان در انتخابات نمایندگی 

مجلس را عهده دار بود.
در تصویــر معروف شــهید باکری  که خســته روی دوپا 
نشسته است، فردی دیگر دیده می شود که کسی نمی دانست، 
او کیســت. مولوی درتوضیح آن عکــس می گوید که نفر دوم 
اوست. » در والفجر ۴ آقا مهدی عکسی دارد که جوان است 
ولی جنگ کاری با ایشــان کرده که خاکی اســت، روی دو تا 
پایش نشســته اســت. در واقع خاک روی صورت آقا مهدی 
خاک نشسته... من کنار ایشان نشستم. از ماشین جیپ پیاده 
شــدیم. من می گفتم اینجا رفتیم و داشتم شناسایی تعجیلی را 
به آقا مهدی توضیح می دادم که ادامه عملیات چطوری شود. 
در کوه لری بودیم. یهو دیدیم ماشــین ما رفت. دیدیم بچه های 

نجف سوار شدند و بردند.«
همچنین مولوی که مسوول ســتاد انتخاباتی سال 1۳۸۸ 
میرحسین موسوی در آذربایجان شرقی بود، همان کسی است 
که خردادماه 1۴۰۰ و پس از رد صلاحیت مســعود پزشکیان در 
مجلس نوشت: »ضمن تشــکر از اقشار مختلف مردم از تمام 
اســتان ها، شخصیت ها و احزاب که لطف و حمایت خود را از 
آقای دکتر پزشــکیان اعلام کرده اند، اعلام می کنیم که ایشان 
قصد اعتراض به تصمیم شورای نگهبان را نداشته و هیچگونه 
رایزنی جهت احراز صلاحیت خود نکرده و نخواهد کرد؛ چون 

اعتراض به تصمیم گرفته شده، موثر نیست.«
این درحالی اســت که شخص مولوی ســال 1۳۹۴ برای 
انتخابات مجلس رد صلاحیت شد. عدم صلاحیتی که واکنش 
تند نزدیکان او را در پی داشــت. بــرای نمونه رضا ریخته گر، 
عضو سابق انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی 
تبریز در یادداشــتی درباره ردصلاحیت سردار حاج مصطفی 
مولوی، قائم مقام شهید باکری که برای انتخابات آتی مجلس 
ردصلاحیت شد از او پرسشی را مطرح کرد و نوشت:»مصطفی 
بیست و چند ساله به چادر فرماندهی برمی گردد …نمی دانم به 
آقا مهدی چه خواهد گفت؟ تناقضی برای من حل نمی شــود 
آقــا مصطفی … تو که بعد از ســال ها مصلح نشــده ای ولی 
اگر آن روز آن ترکشــی که به دستت خورد، چند سانتی متری 

اشــتباه می کرد، تو جنت مکان بودی..« عکسی معروف هم 
از ثبت نام مولوی وجود دارد که احســان باکری، فرزند شهید 
حمید باکری و نیز تعدادی از جانبازان، اســاتید و دانشجویان 
با دکتر پزشکیان و سردار مولوی- قائم مقام شهید باکری- در 
ثبت نام انتخابات مجلس از حوزه تبریز همراهی کردند. او پس 
از ثبت نام به خبرنگاران گفته بود که گذر مجلس از تک صدایی 
به سمت چند صدایی ضروری است زیرا تمام احزاب، گروه ها 
و افراد فعال سیاســی که در چارچوب قانون فعالیت می کنند 
باید بتوانند با حضور موثر درمجلس آن را از تک صدایی بودن 

خارج کنند.

مولــوی را می توان از افراد معتدلی دانســت که خودش از 
تندروها حتی زمان جنگ دل خوشی ندارد. نکته جالب توجه 
اینکه اســفند ماه سال گذشــته در گفت وگویی که با جماران 
داشت از جریان خالص ســاز در جبهه می گوید که باکری را 
هم آزار می دادند و گفت:»امروز کلمات عوض شــده اند. آن 
زمان »پاک ســازی« بود، الآن »خالص ســازی«؛ ولی همان 
آدم ها هستند و هیچ فرقی نکرده اند. همان مسئولی که آن موقع 
پاک سازی می کرد الآن خالص ســازی می کند. آن موقع پول 
و امکانات مالی نداشــتند اما امروز به همه چیز رسیده اند.« 
به گفته او، کلا جریانی که امروز به خالص ســازی مشــهور 
اســت یا همان جریان پاک ســازی که بچه های اصیل جنگ 
را پاک ســازی می کردنــد و خودی و غیرخــودی می کردند. 
وی افزود:»نیروهــای ما از آذربایجان غربی و شــرقی تأمین 
می شد. بعدها قزوین اضافه شد اما بعداً مجدداً جدا شد ولی 
زنجان تیپش از علی بن ابیطالــب در یگان ما آمد. آذربایجان 
غربی درگیر کردســتان بود. از آذربایجان شرقی، کردستان هم 
می رفت، از آذربایجان غربی به لشــکر هم می آمد. این رئیس 
خالص سازی، پاک سازی، آقای محصولی؛ من برمی گردم به 

اولین عملیاتی که آقا مهدی فرماندهی تیپ را به عهده گرفت. 
عملیات رمضان آن موقع بیشترین شهید را داد.«

مولوی که از اوایل تشــکیل سپاه به این نهاد پیوست در این 
مصاحبه جالب تاکید می کند: » لیدر جریان خالص ســازی 
همــه توانــش را برای تضعیف آقــا مهدی بــه کار گرفت. به 
نیروهای لشــکر نان و آب نمی رساندند که آقا مهدی را ناتوان 
جلــوه دهند.« مصطفی مولوی از اوّل تأســیس تیپ و بعدها 
لشکر عاشــورا در کنار شــهیدان مهدی و حمید باکری بود. 
شــهید مهدی باکری علاقۀ بسیار به او داشت و شهید حمید 
باکری همیشه تعریف می کرد که ما در لشکر بدون آقا مصطفی 

نمی توانیم کاری کنیم. 
به گفته او »همین کسانی که امروز به اسم جریانات خاص 
داخل مجلس هستند، باورش سخت است 
اما از کیان پارس اهــواز جلوتر نمی آمدند. 
یکــی از آن ها بعدهــا از عملیات مرصاد به 
تشــکیلات ما در اهواز آمد کــه موتوری و 
ترابری ما بود. عراق که حمله کرده بود، من 
سوار ماشــین می کردم که ببریم یک خطی 
تشکیل بدهیم. با احمد غلامپور هماهنگ 
کرده بودم که نیروهای دژبان و این طرف و 
آن طرف حداقل عراق نیاد چون ایســتگاه 
حسینیه آمده بود، به این طرف نیامد. همین 
آقا که امروز در مجلس است، گفت شب ها 
نیروها کجــا می مانند؟ گفتم شــب ها هوا 
تاریک است و نمی مانند؛ شب برمی گردند. 
گفت می گویم که شب نباید در خط بمانند. 
یعنی اینقدر بیگانــه در خط بودند. الآن از 

نظام دفاع می کنند.«
مولــوی دربــاره دیدارش با رهبــری در زمــان جنگ نیز 
خاطــره ای جالب تعریــف می کند:»خود رهبــری، من رفتم 
دنبالشــان بعد از مرصاد که این آتش ها تموم شده بود. گفتم به 
لشــکر ما بیایند و چند روز به پادگان منتظران شهادت رفتم. 
خلاصه آنجا پیدایشــان کردم. آن روز رئیس جمهور پاکستان 
ترور شده بود. ناهار آنجا بودم. روبه رو نشسته بودم. من دست 
راســتم مجروح است و زیاد حرکتش نمی دهم. اشتباهاً با این 
دستم می خواســتم غذا و خورشت بکشم. آقای خامنه ای آن 
موقع رییس جمهور بود. من را دید و گفت شما از بچه های ما 
نیستید؟ گفتم نه. گفت از کجا آمدی؟ چطوری اومدی؟ گفتم 
از عاشورا آمدم. بعد گفت، پس یگان لشکر آقا مهدی هستی. 
گفتم بله. گفت پس بیا پیش من بنشــین. ترکی صحبت کردیم 
و بعد به سردار وحید که آن موقع همراهش بود، گفت ببین این 
می گوید من چند روز اســت، دنبال شــما هستم و ما هم مدام 

اینجاییم.«

در مجموع خالی از لطف نیست حال که او در کنار کارهای 
اجرایــی اش، رئیس دفتر بازرســی ویژه رئیس جمهورشــده 
است، نگاهی بیندازیم به اینکه پیش از او چه کسی این سمت 
را برعهده داشــت و مولوی وظیفه ای کــه از الان به بعد دارد. 
نظارت و بازرســی بر عملکرد ادارات و ســازمان های کشور، 
شناسایی بسترهای فسادزا و ضرورت تحقق انضباط اداری، 
مالی و اقتصادی در کشــور و نماینــده ویژه رئیس جمهور در 
امر مبارزه با فساد چند نمونه از وظایف اوست .همچنین یکی 
از مهم ترین اولویت ها و مأموریت دفتر بازرســی ویژه ریاست 
جمهوری، پیگیری رفع بسترهای تعارض منافع است. پیش از 
مولوی، حسن درویشیان با حکم ابراهیم رئیسی از سال 1۴۰۰ 

تا 1۴۰۳ این سمت را برعهده داشته است.

دولت مولوی 
مصطفی مولوی که در لشکر عاشورا جانشین مهدی باکری بود، رییس دفتر بازرسی ویژه رییس جمهور شد

جواد امــام، دبیرکل حــزب مجمع ایثارگــران: مجمع 
ایثارگران از محضر ریاســت محترم جمهور تقاضا دارد 
با دستور تشکیل کمیته  حقیقت یاب مرکب از اشخاص 
مورد وثوق ایشان و مردم به این مساله و قضیه  خودکشی 
دختران نوجوان دبیرستانی ورود کرده و زوایای مجهول 

و تاریک این اتفاقات را روشن فرماید.

ضرورت تشکی کمیته حقیقت یاب ل
مسعود پزشکیان، رئیس جمهوردر جلسه با مدیران وزارت 
نیرو و نفت پیرامون ســوخت نیروگاه های حرارتی کشور: 
شرایط ناترازی انرژی کشور را صادقانه با مردم مطرح کنیم 
و از آنها بخواهیم که برای عبور از شــرایط بحرانی فعلی 
قدم اول صرفه جویی اســت و برای هر پروژه ای که برای 
کاهش مصرف طراحی می کنید، پیوست رسانه ای لازم را 

در نظر بگیرید.

صلح ایران
ابوذر کوثری با حکم اســکندر مومنی، وزیر کشور به عنوان 
مدیــرکل دفتر امور سیاســی این وزارتخانه منصوب شــد.  
فرمانــداری ایرانشــهر و معاونــت سیاســی- اجتماعــی 
استانداری سیســتان و بلوچســتان از جمله سوابق کوثری 
است. مدیرکل سیاسی وزارت کشور هم زمان دبیر کمیسیون 
ماده 1۰ احزاب هم هســت که این کمیسیون امور احزاب در 

کشور را ساماندهی می کند.

حکم جدید وزیر کشور

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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پرده آخر جنگ اوکراین

افغانستان  ذبیح الله مجاهد، ســخنگوی حکومت سرپرســت 
در واکنش به خبر قاچاق مواد مخدر و اســلحه از این کشــور به 
کشورهای آسیای مرکزی با بیان اینکه امنیت در کشور متبوعش 
به صورت کامل کنترل می شــود، گفت که گروه های تروریستی 
مانند داعش به شــکل قابل توجهی ســرکوب شــده اند و هیچ 
تهدیدی جدی از داخل این کشور برای کشورهای همسایه وجود 

ندارد و نیاز به ایجاد کمربند امنیتی اطراف افغانستان نیست. 

کاخ الیزه اعلام کــرد که امانوئل ماکــرون، رئیس جمهور 
فرانسه طی ســفری رسمی به عربستان خواهد رفت. تاریخ 
دقیق این ســفر 2 تا ۴ دســامبر )12 تا 1۴ آذر( اعلام شــده 
است. طبق گزارش میدل ایست نیوز، این سفر بنا به دعوت 
»محمد بن سلمان« ولیعهد عربستان انجام می شود. پاریس 
اعلام کرد که این ســفر، فرصتی برای تقویت شراکت میان 

فرانسه و عربستان خواهد بود. 

ترکیه بــه موجب توافق همــکاری میان آنکارا و تشــکیلات 
خودگردان فلســطین بــا پیش نویس تفاهمنامــه ای موافقت 
کرد که اجازه اعــزام نیرو به کرانه باختــری با هدف آموزش 
»نیروهای نجات قانون« را می دهد. هدف از این تفاهمنامه که 
به امضای رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه رسیده، 
تقویت همکاری میان آنکارا و تشکیلات خودگردان فلسطین 

در زمینه آموزش نیروهای مذکور است. 

توافق امنیتی با تشکیلات خودگردان ماکرون در ریاض افغانستان و کمربند امنیتی

گروه بین الملل: جنگ اوکراین در حال وارد شدن به فاز جدید 
سیاســی خود است و در این مســیر زمزمه هایی مبنی بر پایان 
آن به گوش می رســد. در جدیدترین تحول با محوریت جنگ 
اوکراین، اولاف شولتس صدراعظم آلمان )جمعه( برای اولین 
بار طی دو ســال گذشــته با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری 
روســیه تلفنی به گفت وگو و تبادل نظــر پرداخت تا جایی که 
دولت آلمان با انتشــار بیانیه ای اعلام کرد که شولتس و پوتین 
برای اولین بار از دسامبر 2۰22 و پس از دو سال به گفت وگوی 
تلفنــی پرداخته اند و شــولتس در این گفت وگو بــر لزوم پایان 
درگیری در اوکرایــن تاکید کرد. صدراعظــم آلمان همچنین 
از روسیه خواســت تا به مذاکره با کی یف بپردازد و تأکید کرد 
که آلمــان به حمایت از اوکراین ادامــه خواهد داد. به گزارش 
یورونیوز به گفته ســخنگوی دولت آلمان اولاف شــولتس در 
جریان گفت وگوی تلفنی با ولادیمیر پوتین، تهاجم روســیه به 
اوکراین را محکوم کرد و خواســتار پایان آن و خروج نظامیان 
روســیه از خاک اوکراین شد. سخنگوی دولت آلمان به مدت 
زمانی که گفت وگوی تلفنی اولاف شــولتس با ولادیمیر پوتین 
طول کشید، اشاره نکرد اما رسانه های آلمان مدت مذاکره دو 

طرف را »یک ساعت« گزارش کرده اند. 
سخنگوی دولت آلمان اعلام کرده که صدراعظم این کشور 
پیــش و پس از گفت وگوی تلفنی با ولادیمیر پوتین با ولودیمیر 
زلنســکی، رئیس جمهوری اوکراین تلفنی گفت وگو کرد اما در 
همین راستا بســیاری از رسانه ها اعلام کرده اند که زلنسکی از 
این اقدام دولت آلمان به شدت انتقاد کرده است. رویترز در این 
خصوص نوشته است: »زلنسکی اعلام کرده که تماس تلفنی 
شــولتس با پوتین، تلاش ها برای منزوی کردن رئیس جمهور 
روســیه و پایان جنگ اوکراین با یک صلح عادلانه را تضعیف 
کرد«. زلنســکی افزود: »به نظر من تماس اولاف شــولتس 
جعبه پاندوراست. اکنون ممکن است مکالمات دیگری وجود 
داشــته باشــد و تماس های دیگری هم انجام شده باشد و این 
دقیقاً همان چیزی است که پوتین از مدت ها پیش می خواست؛ 
تضعیف انزوای خــود و انجام مذاکرات عادی که به هیچ چیز 

ختم نمی شود«. 
کی یف معتقد است که روسیه آماده مذاکره برای پایان جنگ 
با حسن نیت نیست و اوکراین به تضمین های امنیتی قوی قبل 
از برقراری هرگونه آتش بس در خصومت ها برای جلوگیری از 
حمله آینده روســیه نیاز دارد اما مساله به اینجا ختم نمی شود. 
باید توجه شود که این گفت وگو در زمانی رخ می دهد که دونالد 
ترامــپ حــدود 1۰ روز پیش به عنــوان چهل وهفتمین رئیس 
جمهوری ایالات متحده در انتخابات ریاســت جمهوری این 
کشــور انتخاب شد و بســیاری اعتقاد دارند که این مسائل را 
باید پیش لرزه های حضور آتی او در کاخ  سفید دانست و همین 
موضوع باعث شده تا زلنســکی در یک دوراهی سیاسی قرار 

بگیرد که یک سوی آن صلح و دیگری جنگ است. 
بر همین اســاس رئیس جمهور اوکرایــن در مصاحبه  اخیر 
خود با یک رســانه اوکراینی عنوان کرد: »یک صلح عادلانه 
برای ما بسیار مهم اســت تا این احساس وجود نداشته باشد 
که ما بهترین ها را به خاطر بی عدالتی تحمیل شــده بر شــما 
)اوکراینی ها( از دســت داده ایم. جنگ تمام خواهد شــد اما 
تاریخ دقیقی بــرای آن وجود نــدارد«. وی گفت »مطمئنا با 
سیاســت های این تیم جدید که اکنون رهبری کاخ ســفید را 
بر عهده دارد، جنگ ســریع تر به پایان می رســد. این رویکرد 
آنها، وعده شــان به جامعه خود بوده همچنین برای آنها بسیار 

مهم اســت«. زلنسکی با اشاره به دیداری که پیش تر با دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا در ماه ســپتامبر داشت، 
گفت: »مــن و ترامپ تعامل ســازنده ای داشــتیم که طی آن 
اوکراین دیدگاهش برای صلح را ارائه داد. ترامپ در آن جلســه 
اصول هایی که ما به آن معتقد هستیم را شنید و من هیچ تضادی 
با موضع خودمــان از طرف ترامپ نشــنیدم«. رئیس جمهور 
اوکراین درخصوص اینکه آیا ترامپ از کی یف خواهد خواست 
تا با مسکو پای میز مذاکره بنشیند، بیان کرد: »در این خصوص 
باید بر استقلال اوکراین تاکید کنم. طی این جنگ هم مردم ما و 
هم خودم شخصا در مذاکرات با ایالات متحده، ترامپ، بایدن 
و رهبران اروپایی نشان داده ایم که لفاظی ها و اینکه بنشینید و 

گوش دهید در رابطه با ما کارساز نیست«.

 W ترامپ و ابهام
اینکه زلنســکی صراحتاً اعلام می کند که ما )اوکراین( اهل 
نشســتن و گوش دادن نیســتیم، می تواند صرفاً موضع رسمی 
یک مقام ارشد سیاسی در کی یف باشد تا نخست روحیه افکار 
عمومی کشــورش را بازیابی کند و دوم اینکه به اروپا و آمریکا 
بگوید که تمام هزینه های انسانی را اوکراینی ها پرداخت کرده اند 
و به همین دلیل باید ســهم کی یف در این فرآیند مشــخص و 
حفظ شــود. اما فارغ از این مســاله باید به دو موضوع بسیار 

مهم توجه کرد. 
نخســتین موضوع بــدون تردید ترامپ و اساســاً وجود او 
در کاخ  ســفید اســت که هنوز هم خروجی آن در مبنای کلی 
سیاســت های کلان ایالات متحده نامشــخص است. در این 
خصوص پولیتیکو در گزارشــی با اشــاره به جنگ اوکراین و 
برنامه های آتــی رئیس جمهور منتخب آمریــکا برای کی یف 
می نویســد: »پیروزی ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریــکا به  وضوح حماقــت غرب را درخصوص تــداوم این 
جنگ و بازگشــت اوکراین به مرزهای 1۹۹1 نشان داده است. 
حتی برخی از رهبران وعده عضویت ســریع اوکراین در ناتو را 
داده اند؛ اقدامی که در آینده ای نزدیک چه با ترامپ و چه بدون 

حضور او چندان محتمل نبوده و نیست«. 
این رسانه آمریکایی با اشــاره به نقش و وعده های ترامپ 
در راســتای خاتمه جنگ اوکراین اعلام کــرده »ترامپ هنوز 
برنامــه ای با جزئیات مشــخص ندارد و مشــاورانش نظرات 

گاه  متفاوتی دارند، اگرچه آنها نســبت به اوضاع میدان نبرد آ
هستند اما به رغم گزارش برخی رســانه ها، ترامپ هنوز تیمی 
را جهت پیشــبرد برنامه های صلح برای اوکراین تشکیل نداده 
است«. پولیتیکو در ادامه این گزارش با اشاره به رویکرد ترامپ 
می نویسد: »ترامپ خواستار خاتمه جنگ اوکراین است اما در 
این مرحله، اوکراین را از سلاح و تجهیزات خالی نمی کند زیرا 
می داند که اگر اوکراین فرو بپاشــد، آن وقت پوتین کنترل میز 
مذاکره را در دســت خواهد گرفت که این برای ترامپ و کلیت 
ایالات متحده مناســب نیست و می تواند موقعیت او در داخل 

را متزلزل کند«. 
اما دومیــن موضوع بایدن و دوران باقی مانده از ریاســت 
جمهوری اوســت. دموکــرات ها به هر ترتیب حــدود دو ماه 
دیگر در کاخ  سفید خواهند ماند و به اقدامات خود، نه تنها در 
پرونده اوکراین بلکه در مورد خاورمیانه هم ادامه خواهند داد. 
به عنوان مثال رورز جمعه ســابرینا سینگ، معاون سخنگوی 
وزارت دفــاع آمریکا به خبرنگاران گفت: وزارت دفاع آمریکا 
بسیار تلاش خواهد کرد تا همانطور که جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا وعده داده بود، تســلیحات نظامی به ارزش بیش از ۷ 

میلیارد دلار را به اوکراین تحویل دهد. 
چند روز قبل هم پاتریک رایدر، ســخنگوی پنتاگون گفت 
که وزارت دفاع آمریــکا می تواند روی بیش از ۷ میلیارد دلار 
کمک نظامی به اوکراین در راســتای مکانیســم پی.دی.ای 
)اختیارات ریاست جمهوری( حساب کند و این برای اوکراین 
یک خبر خوب خواهد بود. همچنین آنتونی بلینکن، وزیر امور 
خارجه آمریکا چهارشنبه گذشــته گفت که دولت جو بایدن، 
متعهد به ارســال هر دلار موجود به اوکراین تا قبل از روی کار 
آمدن دونالد ترامپ جمهوریخواه بعنوان چهل و هفتمین رئیس 
جمهور این کشور است.  این دو موضوع وقتی در کنار هم قرار 
می گیرند به خوبی نشــان می دهند که پرونده اوکراین اساساً به 
سوژه ای تبدیل شده که نشان دهنده و گویای یک تضاد و حتی 
نگرانی عمیق در آمریکا و اروپاســت. اینکه صدراعظم آلمان 
پس از دو ســال با پوتین گفت وگو می کنــد و خواهان مذاکره 
می شود اما بر حمایت از کی یف هم تاکید می کند، نشان دهنده 
ترس توأم با واقع گرایی سیاســی است؛ ترسی که یک سوی آن 
ترامپ و سایه تهدید او قرار دارد و سوی دیگر، اهمیت امنیت 

اروپا و سایه سنگین روس ها بر سر قاره سبز.

ولودیمیر زلنسکی پس از تماس صدراعظم آلمان با پوتین پایان مخاصمه با روسیه را
زودتر از حد تصور اعلام کرد

دیدگاه: گزارش خارجی

انتصاب های عجیب و غریب 
چرا ترامپ »بدنام ها« را برای کابینه گلچین کرده است؟

معرفی وزرا یا کابینه، خود یک سیاست است که در 
دوران ریگان باب شد. این شعار به این معنا بود که اگر 
می خواهید سیاســت های محافظه کارانه را اجرا کنید، 
بهتر اســت باهوش ترین و سختگیرترین محافظه کاران 
را بــرای اجــرای آن انتخــاب کنید. اکنــون ترامپ با 

انتصاب هایش، ماهیت واقعی خود را نشان می دهد. 
انتصاب رابــرت اف کندی جونیور بــه عنوان وزیر 
بهداشــت دولت ترامپ نشــان از همین مسائل است. 
او که ســابق بر ایــن یکی از کمپین کننــدگان در زمینه 
محیط زیســت بود اکنون یکی از کســانی است که در 
تئوری توطئه نقش دارد و از درمان هایی حمایت می کند 
که کارآمد نیســتند. از جمله اســتفاده از هیدروکسی 
کلروین برای درمان کووید و مدعی است، واکسن هایی 
که در دوران کودکی تزریق می شــوند با ابتلا به اوتیسم 
در ارتباط اســت و مخالف اســتفاده از فلوراید در آب 

آشامیدنی برای جلوگیری از پوسیدگی دندان است. 
کنــدی که به نظر می رســد از همه گیری کرونا تنبیه 
نشــده بر این باور اســت که مقامات بهداشت عمومی 
آمریــکا بیش از حد بــر بیماری هــای عفونی متمرکز 
شده اند و در یک جمله به یادماندنی گفت: می خواهیم 
برای ۸ سال به بیماری عفونی استراحت بدهیم. ترامپ 
گفته می خواهد به کندی اجازه دهد در رابطه با سلامت 
کشور مطابق با علایقش عمل کند. اما آنچه که تعجب 

بیشتری را برانگیخت، معرفی دادستان کل آمریکا بود.
»مت گاتس« برای دو سال با تحقیقات فدرال درباره 
قاچاق جنســی کودکان و هتک حرمت جنسی مواجه 
بود. برخی به ایــن فکر می کنند که معرفی چنین فردی 
به عنوان رئیس دادگستری آمریکا یک تاکتیک انحرافی 
است که به منظور سلب توجهات از انتصاب های دیگری 
او استفاده شده اســت. ترامپ می داند که گاتس هرگز 
دادستان کل نخواهد شد و ســنا به رغم اینکه اکثریت 
آن را جمهوری خواهان تشــکیل می دهند، جلوی آن را 
خواهد گرفت. به این ترتیــب ترامپ از گاتس به عنوان 
طعمه اســتفاده کرده تا مطمئن شود برخی دیگر از افراد 

معرفی شده از سوی او تایید می شوند. 
ترامپ به عنوان مدیر اطلاعات ملی خود که نظارت 
بر 1۸ سازمان اطلاعاتی جداگانه از جمله سیا و آژانس 
امنیت ملی را برعهده دارد به »تولســی گابارد« نماینده 
ســابق دموکرات که پیش تر به جمهوری خواهان ملحق 
شــد، رویگردان شده اســت. وی به دیدار با بشار اسد 
رئیس جمهوری سوریه و حمایت از روسیه شهرت دارد. 
وقتی که روســیه به اوکراین حمله کرد، گابارد غرب را 
مقصر دانست. هسته اصلی روابط آمریکا با متحدانش 
از جمله انگلیس به اشتراک گذاشتن اطلاعات است و 
این سوال پیش می آید که آیا ام.آی ۶ )سرویس اطلاعات 
مخفــی( انگلیس می تواند، اطلاعــات خود را با چنین 
شــخصی به اشــتراک بگذارد؟  »مایک هاگبی« که به 
عنوان ســفیر جدید آمریکا در تل آویو از ســوی ترامپ 
مورد نظر اســت هــم یک رویکرد رادیــکال دارد. وی 
مخالف راه حل تشکیل دو دولت است و کرانه باختری 
را با نام عبری آن عنوان می کند و معتقد اســت چیزی 
به نام اشــغالگری وجود ندارد. وی در سال 2۰۰۸ گفت 
واقعا چیزی به نام فلســطینی ها وجود ندارد. همچنین 
»لی زلدین« فردی که ترامپ به عنوان رئیس ســازمان 
محیط زیست آمریکا معرفی کرده، بارها به مقررات آب 
و هوای پاک رأی منفی داده و درباره اینکه آیا مشکلات 
آب و هوایی یک معضل جدی اســتف ابراز تردید کرده 
است.  اکنون تصمیم گیری به جمهوری خواهان در سنا 
بستگی دارد. آیا می خواهند بیش از حد خود را تحقیر و 
این مهره ها را تایید کنند یا به مستبد احتمالی که حزب 
آنها را تصاحب خواهد کرد و ســایه آن بر هر سه شاخه 

دولت آمریکا افکنده شده است، نه بگویند؟!
گاردین
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عصر پنج شنبه 2۴ آبان  و در نخستین روز هفتۀ کتاب، دکتر 
مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور به همراه فرزندان و نوه های 
خود در بازدیدی غیررســمی از فروشــگاه شهر کتاب مرکزی 
دیدن کرد. این بازدید با اســتقبال مهدی فیروزان )مدیرعامل 
شــهر کتاب(، علی جعفرآبادی )قائم مقــام( و پدرام الوندی 

)مدیر فروشگاه مرکزی( همراه بود.
رئیس جمهور که در قالب آئین کتاب گردی از این مجموعه 
بازدیــد می کرد ضمن تقدیر از فعالیت های شــهر کتاب در دو 
دهۀ اخیر بر اهمیت مهارت آموزی جوانان و توانمندسازی آنان 
برای زندگی چندبعدی و رشــد مهارت های اجتماعی در کنار 
مهارت های علمی تأکید کرد. پزشــکیان هم چنین از آمادگی 
دولت برای حمایت از مجموعه های فرهنگی به منظور بهبود 
وضعیت و پایداری کســب وکارهای فرهنگی خبر داد. رئیس 
جمهــور توجه به آمــوزش در همه ســطوح را از اولویت های 
دولت وفاق دانست و از فعالان فرهنگ و آموزش دعوت کرد 
که طرح های خود در این حوزه ها را به شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی ارائه دهند.
در بازدید غیررسمی رئیس جمهور از شهر کتاب مرکزی، 
مهدی فیروزان مدیرعامل موسســۀ شــهر کتــاب با ارائه 
گزارشی از آن، تأکید کرد ۹۰ شــعبه شهر کتاب در تهران و 

شهرســتان ها همگی با ســرمایه گذاری بخش خصوصی و 
بدون هیچ گونه کمک دولتی تأســیس شده  و گفت: »هدف 
اصلی شــهر کتاب، تولیــد دانش، عرضه و نقد اندیشــه و 
گفت وگو دربارۀ آن اســت که از طریق توســعه دسترسی به 
کالاهای فرهنگی و کتاب در سراســر ایران هموار می شود. 
بازدید غیررســمی رئیس  جمهور که بــا همراهی فرزندان و 
نوه های ایشان انجام می شد با استقبال گرم مردم مواجه شد 
و دکتر پزشــکیان دقایقی را با حاضــران و خریداران کتاب 
گفت وگو کرد. در حاشیۀ این بازدید دکتر پزشکیان در صفحۀ 
نخست کتاب »1۹۸۴« جورج اورول برای یکی از خریداران 
کتاب نوشــت: »قول می دهم با مردم صادق باشــم و وعده 

دروغ ندهم.« گفته ای  که بارها از زبان مســعود پزشکیان از 
دوران انتخابات و پس از انتخاب شــنیده ام اما این بار آن را 
مکتوب کرده در صفحه اول کتاب معروف ضدآرمان شهری 

جورج  اورول نوشته است.
»1۹۸۴« یکــی از تاثیرگذارترین رمان های قرن بیســتم به 
 شــمار می آید حتی برخی آن را یک تریلر سیاســی می دانند. 
اولین نســخه از این کتاب در دو جلد قرمز و سبز در تیراژ 2۵ 
هزار نسخه ســال 1۹۴۹ منتشر شد، یعنی رمانی که نازیسم به 
تازگی شکست خورده بود و جنگ سرد غرب با متحد سابقش 
جوزف استالین و بلوک کمونیستی شوروی که او رهبری آن را 

بر عهده داشت  به تازگی آغاز شده بود.

و  بزرگ تریــن  ایرانیــکا    دانش نامــۀ 
پروژۀ ایران شناختی اســت  جامع تریــن 
که در دانشــگاه کلمبیا  نیویورک منتشــر 
می شــد. از ابتدای فعالیت این دانشــنامه، 
زنده یاد احســان یارشاطر ســردبیری ایــن 
دانش نامه را عهده دار بــود و به تازگی دکتر 
تورج دریایی سردبیری آن را بر عهده گرفته 

است.
تورج دریایی، ایران شــناس و اســتاد 
تاریــخ، مطالعات و فرهنــگ ایرانی در 
دانشــگاه کالیفرنیا، ارواین آمریکا، روز 
جمعــه با انتشــار متنی در شــبکه های 
اجتماعــی از انتصــاب خود بــه عنوان 
»ســردبیر دانش نامۀ ایرانیکا« خبر داد و 
نوشــت: »از امروز مسئولیت خطیری به 
من محول شده و آن سردبیری دانش نامۀ 
ایرانیکاست. این دانش نامه که با نام دکتر 
یارشــاطر گره خورده است برای من یک 
نوع  شناسنامۀ ایرانیان است و نشان دهندۀ 
عمق تمدن و تفکر و حضور ما در جهان 
از زمان دیرینه تا امروز. حال باید دســت 
به کار شــد و آن  را دوباره به راه انداخت 
و به پیش رفت. البته کرسی ایران شناسی 

من نیز تا حدود زیادی مدیون دکتر یارشاطر بوده است و هرگز 
پشتیبانی ایشان را برای برپایی این کرسی و مرکز ما و حمایت 
از مــن فراموش نخواهم کرد و امیدوارم بتوانم از عهدۀ این کار 
برآیم.« دریایی در شبکۀ اجتماعی ایکس هم با هم رسانی خبر 
سردبیری ایرانیکا نوشــت: »ای کاش استاد معنوی و مشوقم 

آقای ایرج افشار بودند.«
دکتــر تورج دریایی کــه متخصص تاریخ باســتان و اوایل 
قرون وســطی ایران است پیش از ســردبیری ایرانیکا، سردبیر 
نشــریۀ بین المللی »مطالعات ایران باســتان« و مجلۀ فارسی 
زبان »جهان باستان« بوده اســت. پیش از »جهان باستان« 
هم دریایی، ســردبیر »نامۀ ایران باســتان« بود که مرکز نشــر 
دانشگاهی آن را منتشر می کرد. دریایی با نگارش آثار متعددی 
دربارۀ ایران باستان توانسته راه نویی را در حوزۀ ایران شناسی و 
مطالعات ایران باستان باز کند. دریایی در فعالیت های تحقیقی 
و پژوهشی اش، توجه ویژه ای به وجه تاریخی »ایرانشهر« دارد 
و رویکرد تاریخی او به »ایرانشهر« به نوعی هم جهت با رویکرد 

نظری زنده یاد دکتر جواد طباطبایی به »ایرانشهر« است.
تورج دریایی ســال 1۹۶۷ )1۳۴۶(- همان زمانی که احسان 

یارشــاطر به فکر راه اندازی دانش نامۀ ایرانیکا بود در تهران به دنیا 
آمد و دوران دبســتان و دبیرستان خود را در ایران و یونان گذرانده 
و سال 1۹۹۹ از دانشــگاه کالیفرنیا در لُس آنجلس دکترای تاریخ 
دریافت کرد. او در صفحۀ شخصی خود در مورد پیشینۀ خانواده 
خود توضیح داده و آن گونه که از این اطلاعات برمی آید از نوادگان 
ناخدا ابراهیم دریایی، ناخدای کشــتی پرســپولیس است که در 
بوشــهر فعالیت داشت. کشتی پرســپولیس نخستین ناو جنگی 
نوین بود که دولت ایران در زمان ناصرالدین شاه وارد خلیج پارس 
کرد. سال 2۰1۰ »انجمن بریتانیایی مطالعات خاورمیانه«، کتاب 
»ایران ساســانی« )Sasanian Persia( نوشتۀ تورج دریایی را به 
عنوان یکی از سه برندۀ جایزۀ آن سال »انجمن دوستی بریتانیایی- 

کویتی« در زمینۀ پژوهش های خاورمیانه معرفی کرد.

 Wداستان ایرانیکا 
دانش نامــۀ ایرانیــکا، بزرگ تریــن و جامع تریــن پــروژۀ 
ایران شــناختی اســت و در دانشــگاه کلمبیا نیویورک آمریکا 
در حال انتشــار اســت. این دانش نامه به مطالعۀ تمدن ایرانی 
در خاورمیانه، قفقاز، آســیای مرکزی و شــبه قاره هند به زبان 

انگلیسی می پردازد. هنگامی که ویرایش 
دوم »دانش نامــۀ اسلام« منتشــر شــد، 
احسان یارشاطر از برنارد لوئیس )یکی از 
ویراستاران ویرایش دوم دانش نامۀ اسلام( 
پرســیده بود: چرا مدخل های دانش نامۀ 
اسلام در رابطــه بــا ایــران )مثل مدخل 
احمدشاه قاجار( این قدر کم محتواست؟ 
و لوئیس پاسخ داد با نظر یارشاطر موافق 
است اما علت آن مخالفت با ایران شناسی 
نیســت بلکه کمبود پژوهش گر در زمینۀ 
موضوعات ایران شناســی است. یارشاطر 
می گویــد به همیــن خاطر ایدۀ نوشــتن 
دانش نامه ای برای خود ایرانی ها به ذهنش 
خطــور کــرد تا مطالبــی که بــرای خود 
ایرانی ها مهم است در این دانش نامه ثبت 
شود. یارشاطر در ســال 1۹۶۹ کوشید تا 
دانش نامــۀ اسلام به زبان فارســی ترجمه 
شــود ولی به دلیل آن که در مورد بسیاری 
از موضوعات مربــوط به ایران، اطلاعات 
این دانش نامه را ناکافی می دانســت، سال 
1۹۷۵ دانش نامه ای جدید را که ترجمه ای 
از دانش نامــۀ اسلام به همراه مدخل هایی 
تألیفی بود تحت عنوان  »دانش نامۀ ایران 
و اسلام« منتشــر کرد که فعالیت آن تــا جلد دهم ادامه یافت و 
آخرین جلد آن ســال 1۹۸۰ منتشر شد. یارشاطر در کنار پروژۀ 
»دانش نامۀ ایران و اسلام«، پروژۀ »دانش نامۀ ایرانیکا« را شروع 
کرد. به این ترتیب ســال 1۳۴۷ )1۹۶۸( به پیشــنهاد یارشاطر 
و با بودجۀ 2 میلیون دلاری ســازمان برنامه و بودجۀ ایران، کار 
تدوین دانش نامۀ ایرانیکا آغاز شد و نخستین جلد آن سال 1۹۷2 
منتشر شــد اما پس از انقلاب بودجۀ این دانش نامه قطع شد و 
با تلاش های یارشــاطر بنیاد ملی علوم انسانی آمریکا عهده دار 
هزینه های ایرانیکا شد. یارشاطر ســال 1۹۹۰ اقدام به تأسیس 
بنیــاد دانش نامه ایرانیکا کرد. این بنیاد بــرای پژوهش در همه 
عرصه های زندگــی ایرانیان و ترویج دانشــنامه، از طریق یک 
صندوق موقوفات و نیز انتشار و توزیع نتایج تحقیقات به وجود 
آمد. احســان یارشاطر تا سال 2۰1۸ و اندکی پیش از خاموشی 
در ســن ۹۸ سالگی سردبیری این دانش نامه را بر عهده داشت. 
دانش نامۀ ایرانیکا همه جنبه های تاریخ و فرهنگ ایران از جمله 
ادبیات و زبان های ایرانی را پوشــش می دهــد و انتظار می رود 
با مدیریت و ســردبیری دکتر تورج دریایــی آغازی نو برای این 

دانش نامه رقم بخورد. 

تورج دریایی جانشین زنده یاد احسان یارشاطر و سردبیر دانش نامۀ ایرانیکا شد

بازدید رئیس جمهور همراه با خانواده از فروشگاه شهر کتاب مرکزی

راه نو ایرانیکا

کتاب گردی پزشکیان

دریچه: تحلیل عادات

داستان بایکوت
ریشه بایکوت از کجاست؟

عبارت مشــهور بایکوت را زیاد شنیده ایم. این لغت  
اصطلاحاً برای  در انزوا قرار دادن یک فرد مورد استفاده 
قــرار می گیرد. به بیــان دقیق تر شــرکت در یک امتناع 
هماهنــگ برای خودداری  از معامله با )یک شــخص، 
یک فروشــگاه، یک ســازمان و غیره( است و معمولًا 
بــرای ابراز مخالفــت یا مجبور کردن بــه پذیرش برخی 
شــرایط، اقدام بایکوت انجام می گیرد. این اقدامی است 
برگرفته از رویدادهایــی در قرن نوزدهم در ایرلند. چارلز 
کانینگهام بایکوت، کاپیتان بازنشســته ارتش بریتانیا در 
جریان آشــوب بر سر مســألۀ زمین در ایرلند، یک مدیر 
املاک در ایرلنــد بــود. در آن دوره از تاریخ ایرلند )قرن 
هجده و نوزده میلادی( زمین ها عمدتاً متعلق به مالکان 
ثروتمند بریتانیایی بود و کشاورزان فقیر ایرلندی از آن ها 
اجــاره می کردند. در مقابل ملی گرایان ایرلندی شــروع 
به فعالیت برای  منصفانه تر شــدن رفتار با مســتأجرین 
کردنــد و اقداماتی را بــرای اطمینان از برآورده شــدن 
خواسته های شــان اعمال کردند. یکــی از این گام های 
مقاومــت به بایکوت معروف شــد، کلمه ای کــه از نام 
بایکوت از زمانــی که این اقدام بــرای اولین بار علیه او 

استفاده شد، گرفته شده است.
بایکوت یک افســر ســابق ارتش بود و در هنگ ۳۹ 
ارتش بریتانیا خدمت می کرد که او را به ایرلند آورد. پس 
از بازنشســتگی از ارتش، بایکوت بــه عنوان یک مأمور 
زمین بــرای لرد ارن، یک مالک اصلــی در منطقۀ لاف 
ماسک در کو مایو کار می کرد که با اجاره های گزافی که 
از مســتاجران می گرفت در رفاه زندگی می کرد. هم چنین 
برخورد بایکوت با کشــاورزان بسیار بی رحمانه و خونین 
بود. با شدت گرفتن این خشــونت ها، مردم کمپین انزوا 
علیه بایکوت را در جامعۀ محلی آغاز کردند. این کمپین 
شــامل فروشــگاه هایی در نزدیکی بالین روب بود که از 
ارائــۀ خدمات به او خودداری می کردند اما بایکوت خود 
را مردی قدرتمند می دانســت که از خشونت نمی ترسید 
بلکــه از نظــر تحقیر کــردن و برخورد با هر کســی که 
مخالفش بــود؛ بدتر عمل می کرد. او که از برخورد مردم 
خشمگین بود با اطلاع دادن به رسانه های قدرتمند لندن 
از وضعیت اسفناک خود، مرتکب اشتباهی مهلک شد. 
او یک نامه به روزنامۀ تایمز نوشــت اما چاپ آن موجب 
شکل گیری یک کمپین علیه بایکوت و به موضوع بزرگی 
در مطبوعات بریتانیا تبدیل شد. بایکوت نوشته بود: آقا، 
جزئیات زیر ممکن اســت برای خوانندگان شما جالب 
باشــد چون قدرت ملی گرایان ایرلندی را نشان می دهد. 
در 22 ســپتامبر حمله مردم به مزارع من شدت گرفت به 
همین جهت یک نیروی پلیس متشــکل از 1۷ مرد برای 
محافظت جلوی خانه ام  مســتقر شــدند. بــه دنبال آن 
انبوهی از مردم علیه اعضای خانــواده ام فریاد می زدند. 
روز بعد 2۳ ســپتامبر به صورت انبوه در مزرعۀ من جمع 
شــدند و حدود صدها نفــر به خانه مــن آمدند و همه 
کارگران مزرعه، کارگران شــاغل  در اصطبل های من را 
تهدید کردنــد که باید از خانه ام  بروند و دیگر هرگز برای 
من کار نکنند. کارکنان من از آن ها ترسیده و می خواهند 
شغل خود را رها کنند. نابودی من آشکارا به عنوان هدف 
ملی گرایان ایرلند اعلام می شــود، مگر این که همه چیز را 

کنار بگذارم و کشور را ترک کنم.
این وضعیت به یک داستان مهم در مطبوعات انگلیسی 
تبدیل شــد و روزنامه های دیلی اکسپرس، دیلی تلگراف 
و ســایر روزنامه ها گزارش هایی در این خصوص منتشر 
کردند اما گزارش ها منجر به بدتر شــدن اوضاع شد. این 
اقدام های بایکوت به طرز چشم گیری قدرت دهقانان را 
تقویت کرده بود و در پایان سال 1۸۸۰ گزارش هایی مبنی 
بر تحریم از سراسر ایرلند منتشر شد و بایکوت ایرلند را در 
1 دسامبر 1۸۸۰ با شرمندگی ترک کرد. بدین ترتیب نام او 
برای همیشه به عنوان کارزاری برای سرنگونی ظالمان در 
اروپا مطرح شد. به دنبال آن، بایکوت به سرعت به عنوان 
یــک اصطلاح در زمینۀ تحریم که جنبه های اقتصادی و 
سیاسی  دارد، در اکثر کشورهای دنیا رایج شد. بنابراین 
نه تنها در انگلیس، بلکه در سایر زبان ها مانند فرانسوی، 
هلندی، آلمانی، روســی و فارسی  نیز بایکوت به همین 

عنوان و معنا به  کار گرفته می شود.

حسن محرابی
پژوهش گر
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»بیتــل جوس بیتــل جوس« یــک کمدی ترســناک به 
کارگردانی تیم برتون از فیلم نامه ای نوشــته آلفرد گاف و مایلز 
میلار است. این فیلم دنباله ای بر بیتل جوس )1۹۸۸( است و 
مایکل کیتون، وینونا رایدر و کاترین اوهارا نقش خود را در کنار 
گروه بازیگران جدید جاستین ثرو، مونیکا بلوچی، جنا اورتگا 

و ویلم دفو تکرار می کنند. 
بیتل جــوس بیتل جــوس، فیلم افتتاحیه هشــتاد ویکمین 
جشــنواره بین المللی فیلم ونیز بود و از سپتامبر 2۰2۴ توسط 
کمپانی برادران وارنر پیکچرز در ایالات متحده اکران شد. این 
فیلم به طور کلی نقدهای مثبتی از سوی منتقدان دریافت کرده 

و ۴۴2 میلیون دلار در سراسر جهان فروخته است.
تیم برتون در ســال 1۹۸۸ »بیتل جوس« اول را ساخت و 
توانســت توجه کمپانی ها و منتقدان را به خود جلب کند. این 
اثر ترکیبی از وحشت، فانتزی و کمدی بود و توانست جایگاه 
دهمین فیلم پرفروش ســال 1۹۸۸ را کسب کند. علاوه بر این 
»بیتل جوس« به شدت مملو از مولفه های سبکی خاص برتون 
بود؛ از طراحی صحنه کابوس وار و عجیب و غریب آن گرفته 
تا طراحی لباس گوتیک و موســیقی متــن نامتعارف. »بیتل 
جوس« داســتان زوجی دوست داشــتنی، آدام و باربارا میتلند 
)الک بالدویــن و جینا دیویس( را دنبــال می کرد که در یک 
سانحه رانندگی جان خود را از دست می دهند و به عنوان روح 
به خانه خود بازمی گردنــد، در حالی که با مالکان جدید آنجا، 
خانواده دیتز، به مشکل برمی خورند. آن دو در مقابل چشمان 
نظاره گر لیدیا که آن ها را می بیند، تمام تلاش خود را می کنند تا 
با ترساندن والدین از همه جا بی خبر او، آن ها را از آنجا فراری 
دهند. اما وقتی تلاش آن ها شکست می خورد از روحی پلید، 

»بیتل جوس« در ازای هزینه ای گزاف کمک می گیرند.
نتیجه این داستان، فیلمی مفرح و تماشایی بود که طرفداران 
دو آتیشــه ای برای خود دســت و پا کرد. بنابرایــن طرفداران 
قدیمی بیتل جوس و همه آن هایی که طی این چند دهه به جمع 
شیفتگان آن پیوسته اند برای انتشار این دنباله بی صبرانه منتظر 
بودند. اگرچه فیلم تازه نتوانست به انتظارات همه طرفدارانش 
پاسخ مثبت دهد، اما آنقدر سرگرم کننده و خاطره انگیز است که 
به راحتی از تماشای آن خشنود و راضی بود. فیلمی که بر شمار 

طرفداران »بیتل جوس« اضافه می کند.
حــالا در »بیتل جوس بیتل جوس« بعــد از یک تراژدی 
غیرمنتظره  خانوادگی، ســه نسل از خانواده  دیتز به خانه  وینتر 
ریــور بازمی گردند. زندگی لیدیا همچنان به خاطر بیتل جوس 
در آشوب است؛ مخصوصا حالا که دخترش، آسترید، تبدیل 
به یک نوجوان طغیانگر شــده و روزی تصمیم می گیرد در اتاق 
زیرشیروانی سرک بکشد؛ کاری که به طور تصادفی دریچه ای 
به ســمت دنیای پس از مرگ را باز می کند. با این کار آسترید، 
زندگی، هم در عالم حیات و هم اموات زیر و رو شــده، مدت 
زیادی طول نمی کشد تا کسی سه بار اسم بیتل جوس را به زبان 
بیاورد؛ کاری که باعث می شود این شیطان بدجنس بازگردد و 

آشوب خاص خودش را در عالم رها کند.
جذاب ترین بخش و ایده  »بیتل جوس بیتل جوس« حضور 
یک قاتل سریالی در جهان مردگان است! ما با کسی سروکار 
داریم که در دنیایی که همه یک بار در آن مرده اند و باید جهان 
آخرت باشــد، باز هم مشغول آدمکشی است. قاتل این کار را 
از طریــق از بین بردن و در واقع قــورت دادن، روح آن مرحوم 
بیچاره انجام می دهد و او را به مکانی نامعلوم می فرســتد. در 
واقــع در فیلم »بیتل جوس بیتل جوس« مرگی بدتر از مردن در 
جهان زندگان هم وجود دارد. همان مرگی که هر کســی آن را 
تجربه می کند. اما این پیشــامد بدتر از مرگ رفتن به یک خلأ 

دائمی اســت که حتی نمی توان نامی رویش گذاشــت و خب 
معلوم است که چنین انتخاب و ساخت چنین ایده ای تنها از تیم 
برتون با آن ذهن مغشــوش و بازیگوشانه برمی آید. او که استاد 
تصویرسازی و خلق کردن این جور کاراکترهاست، می داند که 
با طراحی آنها تماشاگر را آنقدر گرفتار و درگیر می کند که همه 
چیــز را از خاطر برده و به کنکاش در دنیای مردگان و پیگیری 
داســتان قاتل ســریالی در میان مرده ها می پردازد. اگر حضور 
یک قاتل ســریالی در دنیای زنده ها داســتانی جنایی را پدید 
می آورد، حضور این قاتل در دنیای مردگان و فضایی ســورئال 
و فانتزی سبب ساخت یک کمدی ترسناک و فانتزی می شود 
که به ندرت مشــابه آن را در فیلم های ترســناک دیده ایم و این 
ناشی از همان تفاوت میان تیم برتون و دیگر فیلمسازان صاحب 
گاهی وجود دارد که  سبک و ایده است.  در جهان مردگان کارآ
کارش حل کردن پرونده های جنایی در آنجاست. این هم ایده  
معرکه  دیگر تیم برتون است. نکته اینکه تیم برتون در اینجا هم 
تا می تواند از المان های ژانرهای سینمایی به نفع فیلم خودش 

استفاده می کند. 
جاســتین کلارک، منتقــد آمریکایــی درباره ایــن فیلم 
می نویسد: »دنباله با تاخیر تیم برتون بر فیلم عجیب، دیوانه وار، 
ترســناک و خنــده دار 1۹۸۸ مملــو از لذت هــای مرگبار و 
چندش آور است. جهان پس از مرگی که بیتل جوس 2 ترسیم 
می کند، مانند یک سفر اکسپرسیونیستی با نور فرابنفش است. 
فیلمی که شاید به اندازه نسخه اولی چرکین و نابهنجار نباشد 
اما همچنان بازتاب دهنده جهان سینمایی نامتعارف، بازیگوش 
و اغلب لزج مردی اســت که برای چندین نسل این قصه ها را 
تعریــف کرده.  از نگاه بیتل جــوس بیتل جوس، هیچ چیز در 
عالم آخرت بــه اندازه آنچه خود زندگی می تواند با آدم ها انجام 

دهد، هراس آور و آسیب زا نیست.«
در واقع »بیتل جــوس بیتل جوس« اثری دربــاره  مرگ و 
ســوگواری اســت. فیلمی که درنهایت مخاطــب را وادار به 
ستایش در مورد دیدگاه خاص برتون آن هم درباره  تاریک ترین 
مضمون زندگی بشــر می کند. مرگ در »بیتل جوس« آنقدرها 
هم تلخ و گزنده نیســت، مرده ها آن پایین زندگی خوبی دارند و 
هر کدام به کاری مشــغول هستند و از همه مهم تر اینکه اصلا 
پیر هم نمی شــوند! مگر از بدتر مرگ هم وجود دارد؟ اما برتون 

به تماشــاگرش چنین القا می کند که مرگ اصلا ترسی ندارد، 
از کجا معلوم که دنیای مردگان شــبیه فیلم های من نباشــد؟ 
تیم برتون می داند که مرگ امری گریزناپذیر اســت اما تصویر 
تازه و کمیک از آن می ســازد و به مخاطبش نشــان می دهد. 
تصویری که با آنچه پیش از این به او نشــان داده، تفاوت های 
زیادی دارد و دنیایی مانند اینجا را پس از مرگ ترســیم می کند 
که هم خشونت و بدی در آن رواج دارد و هم لحظات کمیک و 
شادی آور. دنیای معمولی با حضور شخصیت های خوب و بد 
و تیم برتون بر این تصویری که می سازد، آنقدر پافشاری می کند 
که تماشــاگر به  خوبی آن را باور کــرده و با این دنیای مردگان 

جدید کنار بیاید.
»بیتل جــوس« به عنوان شــخصیتی با ظاهری زشــت و 
غیرقابل تحمــل در واقــع نمایانگر جذابیتــی غیرمعمول و 
پیچیدگی های شخصیتی است. او با ویژگی هایی نظیر موهای 
نامنظــم، دندان هــای زرد و رفتارهای غیرمعمول به شــدت 
ترسناک و خنده دار به نظر می رسد. با این حال، شخصیتی که 
او در دنیای مردگان و برای لیدیا دیتز و دیگران ایجاد می کند، 
نشان می دهد که ممکن اســت زشتی ظاهری، باطن زشت و 
ناپسندی نداشته باشد. او عروســی زیبایی برای لیدیا ترتیب 
می دهد. آهنگ های عاشــقانه می خوانــد و همه چیز را برای 
یک مراسم بی نقص فراهم می کند. در این نقطه بیتل  جوس در 
ذهن مخاطب یک کاراکتر دوست داشتنی رقم می خورد که از 
احساسات تهی نیست و به نظر می رسد که او تنها احساساتش 
را خامــوش کرده بود تا به شــرارت هایش رســیدگی کند. در 
واقع برتــون کاری می کند که بیتل جوس در صحنه هایی برای 
بیننده فردی دوست داشــتنی و یک جنتل من تمام عیار تصویر 
می شود که البته این چیز تازه ای درمیان آثار برتون نیست. او در 
بسیاری از فیلم هایش شخصیت ها زشت، بدقیافه و ژنده پوش 
را تبدیل به کاراکترهای دوست داشتنی کرده و این اصلا یکی از 

ویژگی های آثار اوست. 
چراکه برتون همیشه تلاش می کند، همه چیز را جور دیگری 
به ما نشــان دهد و از ما می خواهد به شخصیت های به ظاهر 
زشــت و خشن و بدترکیب تا دنیای حیوانات ترسناک و یا این 
بار در این فیلمش به دنیای مــردگان جور دیگری نگاه و فکر 

کنیم و تصویرهای تازه ای از آنها بسازیم. 

تیم برتون در فیلم تازه اش تصویری تازه از دنیای پس از مرگ می سازد

قات لدنیای مردگان!

کادمی اســکار اعلام کــرد کونان اوبرایــن، کمدین،  آ
نویســنده، تهیه کننده و مجری سابق امی و برنده جایزه 
امی، میزبان نودوهفتمین مراســم اســکار خواهد بود. 
این اولین باری است که اوبراین به عنوان میزبان اسکار 
انتخاب می شود. اوبراین کمدین پاسخی طنزآمیز به این 
انتخاب داد و نوشت: آمریکا خواست و اکنون این اتفاق 

می افتد… من میزبان مراسم اسکار هستم.

آندری بارتکویاک، فیلمبردار لهستانی قرار است جوایز سالانه 
انجمن فیلمبرداران آمریکا جایزه یک عمر دستاورد این انجمن 
را دریافــت کنــد. موفقیت بارتکویاک با فیلــم هیجان انگیز 
»شاهزاده شهر« رقم خورد که اولین فیلم از 11 فیلمی بود که 
او با همکاری و به کارگردانی سیدنی لومت ساخت. از دیگر 
فیلم هــای موفق این دو با هم می تــوان از »تله مرگ« با بازی 

مایکل کین و »حکم« با بازی پل نیومن نام برد.

مســعود ده نمکی اعلام کرد که بجز کامبیــز دیرباز و ارژنگ 
امیرفضلی بقیه بازیگران قدیمی »اخراجی ها« در سری جدید 
آن بازی می کنند. مسعود ده نمکی با گرفتن پروانه ساخت فیلم 
»اخراجی ها ۴« در اواخر تابستان امسال، پروژه ساخت سری 
چهارم »اخراجی ها« را آغاز کــرد. ده نمکی پس از حدود ۶ 
سال، قصد دارد این فیلم را بسازد که سری اول آن سال 1۳۸۵ 

به عنوان یک کمدی جنگی تولید شد.

ساخت اخراجی ها پس از ۶ سالتجلی از فیلمبردار لومتلمعرفی مجری اسکار

گزارش تلویزیون

خندوانه کم و کسری نداشت
اذعان مدیر شبکه نسیم بر موفق بودن برنامه رامبد جوان

مدیر شبکه نسیم با بیان اینکه بازگرداندن برخی چهره ها و 
بهره گرفتن از ظرفیت های شناخته  شده در سازمان صداوسیما 
اهمیت دارد از »خندوانــه« و »مهمانی« به عنوان برنامه هایی 
نوآورانــه و خلاقانه یــاد کرد. او دربــاره وضعیت تولید فصل 
جدید »مهمانی« نیز اظهــار کرد: اکنون فصل دوم »مهمانی« 
نیز طراحی شــده اســت، هم دکور و هم گــروه تولید آماده کار 
است.  مدیر شبکه نسیم در حالی این اظهارات را مطرح می کند 
که »خندوانه« همچنان جزو برنامه های گذشــته این شبکه به 
حساب می آید و مدیران آن عزمی برای ادامه تولید این مجموعه 
از خود نشــان نداده اند. با اینکه خوشــرو خود بر بی کم و کسر 
بودن این برنامه اذعان دارد اما تلاشی برای برگرداندن آن و جلب 
رضایت رامبد جوان برای ســاخت دوباره برنامه از خود نشــان 
نداده اســت. سیدمحمدرضا خوشرو، مدیر شبکه نسیم با بیان 
اینکه بازگرداندن برخــی چهره ها و بهره گرفتن از ظرفیت های 
شــناخته  شده در ســازمان صداوســیما اهمیت دارد، تصریح 
کرد: برنامه »مهمانــی« یکی از ظرفیت های خوب ســازمان 
است که باید به آن توجه شــود. حضور دوباره ایرج طهماسب 
و شخصیت های عروسکی جدیدی که در کنار شخصیت های 
قدیمی مجموعه »کلاه قرمزی« طرفداران زیادی داشت، اتفاق 
ارزشــمندی را رقم زد و ما در نوروز امســال میزبان گروه تولید 

»مهمانی« بودیم.
 مدیر شــبکه نســیم افزود: همراهی بــا تجربیات قدیمی 
سازمان و ترکیب موفق ساختار قبلی با ساختاری جدید در این 
برنامه جواب داده و اکنون فصل دوم »مهمانی« نیز طراحی شده 
اســت، هم آرایه )دکور( جدید و هم گروه تولید آماده کار است. 
وی با اشاره به تجربه های موفق شبکه نسیم اظهار کرد: خلاقیت 
و نوآوری از جمله عوامل انکارناپذیر یک اثر تلویزیونی فارغ از 
قالب و محتوایش به شمار می رود که برنامه »خندوانه« از این 
بابت کم وکســری نداشت. در واقع، تفریح و سرگرمی، قالب و 
شکل »خندوانه« بود و این برنامه در زمان خودش با به رسمیت 
شناختن سرگرمی توانست با تکیه  بر ویژگی های ساختاری اش 
اعم از هماهنگی، رنگ آمیزی، موســیقی، دقــت در انتخاب 
مهمانان و... توفیقاتی را تا اواخر ســال 1۴۰1 به دســت آورد.  
خوشرو با اشاره به تولد برنامه »خنداننده شو« که از دل برنامه 
»خندوانه« ساخته شــد، گفت: »خنداننده شو« بخشی ساده 
در برنامــه »خندوانه« بود که محورهای تحول را کاملًا در خود 
داشت. دعوت از هنرمندان فعال استان ها در گروه های نمایشی 
و موســیقی برای به نمایش گذاشتن هنرشــان از دریچه رسانه 
ملی در این مسابقه، یکی از نقاط قوت »خنداننده شو« بود که 
فضای تنفسی را برای هنرمندان ناشناخته مهیا می کرد و مبتنی  
بر نگاهی عدالت گســترانه بود. این برنامه که ۳ فصل خودش 
را گذراند، توانســت از همه  جای کشور، جوانان عاشق بازی و 
دیده شــدن را به  بهانه اجرای یک استندآپ کمدی و خنداندن 
مردم، شناسایی کند و فرصتی جدی در اختیار علاقه مندان طنز 
بگذارد. مدیر شبکه نسیم با تأکید بر اهمیت نهضت دنباله سازی 
در شبکه نسیم، بیان کرد: اگر می خواهیم برنامه ای ویژه شود باید 
آن را در فصول متعدد دنبال کنیم. از این رو، برنامه های موفق و 
پرمخاطب این شبکه با ورود به فصول بعدی شان ضمن ارتقا به 
بلوغ کیفی نیز می رسند.خوشرو با اشاره به برنامه ای با حضور 
»جناب خان« گفت: برنامه »هزار و یک« را که اســم قبلی آن 
»شــب های جناب خان« بوده است با محوریت اعداد به آنتن 
می رسانیم. برآورد ما این است که استقبال زیادی از آن می شود. 
۶ ماه اســت که اتاق فکر این برنامه درحال کار اســت. بخشی 
از برنامه که در فضایی شــاد و طنز ترســیم شده، یک مسابقه 
اســت و مهمانان و مجریانی را در کنار »جناب خان« داریم و 
با هنرمندان برجسته کشور نیز صحبت شده است.  مدیر شبکه 
نسیم در همین زمینه عنوان کرد که »برمودا« نیز که اکنون فصل 
دوم آن درحال شکل گیری  اســت با ارائه قالب و شکلی جدید 
از گفت وگــو توانســت، مخاطبان را راضی نگــه دارد و تجربه 
موفقــی را در این حوزه ثبت کنــد. وی همچنین درباره اجرای 
»مسابقه بی سابقه« توسط فرزاد حسنی گفت: برنامه »مسابقه 
بی سابقه« با اجرای فرزاد حسنی در مرحله پیش تولید و ساخت 
دکور است. این برنامه که شباهت به »مسابقه هفته« با اجرای 

منوچهر نوذری دارد حتماً مورد توجه قرار خواهد گرفت.
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پیش شرط های رفع ناترازی بانک ها
ناترازی بانک ها چه اثری بر اقتصاد می گذارد؟

ناتــرازی تاثیر منفــی بزرگی بــر اقتصــاد و تامین مالی 
بنگاه های بزرگ دارد. تعریف ســنتی بانک این است که آنها 
واسطه گری مالی می کنند. وقتی بانک ها در واقع ناتراز باشند 
این فرآیند معیوب اســت. اثرات دیگر ناترازی این اســت که 
توان تســهیلات دهی و وام دهی بانک هــا را تضعیف می کند و 
بازنده این مورد متقاضی های تســهیلات هستند. کارآفرینان 
یا کســانی کــه بخواهنــد وام بگیرند نیز از این روند آســیب 
می بیننــد. اقتصادی کــردن بانک ها از پیش شــرط های رفع 
ناترازی بانک هاست. مهم ترین تغییر این است که دولت باید 
از بانک ها خارج شــود. این خارج شــدن می تواند به  صورت 
مالکیتی و دخالت های غیراصولی باشــد. نــه اینکه دخالت 
نکنــد، بلکه به  صورت ناظــر در همه جاهای دنیــا در واقع 
دولت ها دخالت می کنند. به خصوص بانک های مرکزی باید 
این مسئله را رعایت کنند. ولی دخالت هایی که دولت دارد به 
 صورت مالکیت و نرخ گذاری اســت. بنابراین هر عملیاتی که 
بانک بخواهد به  صورت اقتصادی انجام دهد، مختل می شود. 
وقتی هم که بانک اقتصادی عمل نکند، محاســبات سود و 
زیان اقتصادی درســت درنمی آید و باعث ناترازی می شــود. 
شاید بتوان گفت ریشه اصلی ناترازی در بانک ها این دخالت 
دولتی اســت. گذار از بنگاه داری به بنگاه ســازی به اصطلاح 
واژه لوکسی است. اگر بنگاه داری درست انجام شود، اشکالی 
ندارد ولی مســاله این اســت که بانک نمی توانــد بنگاه داری 
درست انجام دهد. بنگاه سازی اگر به این معنی باشد که بنگاه 
جدید تاسیس شده را حمایت کنند، می تواند قابل تامل باشد. 
بانک ها نباید بنگاه جدید بســازند ولی اگر بنگاه های موجود 
را بتوانند درســت تامین مالی کنند یعنی بانک وظیفه اصلی و 
سنتی خود را درست انجام داده است، و به نوعی بنگاه سازی 
کرده  است. اگر بانک بتواند با تامین مالی بنگاهی را به صورت 

اقتصادی اداره کند، این مفیدترین حالت است.
بنگاه سازی اگر به این معنی باشد که بنگاه هایی وجود دارند 
که نیاز بــه حمایت و نظارت دارند تا بتوانند کار تولید را انجام 
دهند، بله، این منطقی است. اما اگر قرار است دوباره به اسم 
بنگاه ســازی، بنگاه داری کنند خیر، چنین مساله ای مطلوب 
نیســت. نباید لزوماً بنگاه جدیدی تاسیس شود بلکه باید به 
بنگاه هایی که وجود دارند کمک شود، تسهیلات دریافت کنند 
تا بتوانند فعالیت کنند. این بنگاه سازی خوب است. نه اینکه 
بخواهیــم بگوییم بانک ها بنگاه های جدید بســازند. این کار 
لزوماً کمک کننده نخواهد بود. در عین حال که باید محدودیت 
ایجاد نکنیم باید به محاسبات سود و زیان اقتصادی نیز نگاه 
کنیم. اگر تمام عملیات بانکی مبتنی بر سود و زیان اقتصادی 

باشد مفید است در غیر این صورت مضر خواهد بود.
رفع ناترازی فقط در اختیار بانک ها نیســت. بانک ها اگر 
بخواهنــد برای ناترازی خودشــان اقدام کنند باید به ســمت 
چابک ســازی پیش بروند. در واقع بانک ها باید شرکت های 
زیرمجموعه خودشــان را بهینه کنند و بخشی را واگذار کنند 
و تغییــر مدیریتی و ســاختار بدهند تا بتوانند چابک ســازی 
کنند. بانک ها باید دارایی هایی را که حبس کرده اند آزاد کنند. 
ممکن است حجم بزرگی از دارایی در تملک بانک ها باشد که 
ســود کمی ایجاد می کند یا زیان می دهد. باید این دارایی ها به 
سمت تجمیع ســاختاری حرکت کنند. این کار بانک ها را به 
سمت اقتصادی شــدن پیش می برد و سیر صعودی برای آنها 
ایجاد می کند و باعث ایجاد نقدینگی و ســبب بهبود عملیات 
بانکی می شود. با توجه به شــرایط فعلی اقتصاد پیش بینی از 
آینده تامیــن مالی تولید با رویکرد کلمه بنگاه ســازی آنچنان 
موفــق نخواهد بود. تا زمانی که دولت نقش اصولی خود را در 
اقتصــاد و نظام بانکی تعریف نکند؛ یعنی بیاید به جای اینکه 
مالک باشــد یا دخالت های غیراصولی کند، ناظر باشد، این 
موارد را اصلاح نکند و خود را کنار نگذارد و بیشتر نقش ناظر 
و حاکمیتی نداشته باشــد، این اتفاق نخواهد افتاد و ناترازی 
مدیریت نمی شود. سیاست های کلان اقتصادی کشور می تواند 
زمینه مثبت و منفی برای تشویق بانک ها به بنگاه سازی فراهم 
کند. بانک ها برای پوشش تورم به سمت نگهداری بنگاه داری 
می رونــد که این کار در واقع اثــرات منفی بر جای می گذارد. 
اثر مثبت بانک ها در تغییر رویه بنگاه داری به بنگاه ســازی به 
این معناســت که باید نرخ های واقعــی و دخالت ها اصولی و 
نظارتی باشد. در این صورت بانک ها به شرایط اقتصادی نگاه 
می کنند و بر اساس آنها تصمیم درست می گیرند و ممکن است 

به یک سری بنگاه جواب مثبت یا منفی بدهند.

فرشاد حیدری
 معاون سابق نظارتی بانک مرکزی

 منظــور از ناترازی این اســت که در وهله اول یک شــکاف 
بین دارایی و بدهی بانک ها وجود دارد. یعنی در ســمت چپ 
ترازنامه یکســری بدهی هایی داریم که قطعی هستند در حالی 
که در ســمت راســت ترازنامه یعنی ســمت دارایی های نظام 
بانکی به آن اندازه دارایی وجــود ندارد. بنابراین وقتی ترازنامه 
را ارزیابی واقعی می کنیم از ســه جنبه دارایی، بدهی و حقوق 
صاحبان ســهام می بینیم، تراز خود را نشان نمی دهد بنابراین 
این شــکاف مشهود است. پس اولین جنبه ناترازی از شکاف 
دارایی و بدهی به چشم می آید. دومین جنبه ناترازی مربوط به 
جریان سود و زیان اســت. یعنی سودآوری و درآمدزایی نظام 
بانکی کفاف هزینه ها را نمی دهــد و در نتیجه بانک ها عمدتاً 
با زیان روبه رو هستند. سومین ناترازی که دسته بندی می شود 
در حوزه جریان نقدینگی اســت. جریان نقدینگی بانک ها به 
شکلی است که پاسخگوی نیاز بانک و مشتریان نیست. این 
هم ناشی از عدم تطابق سررسید دارایی ها و بدهی هاست. یعنی 
ما سپرده ای را جمع می کنیم و تسهیلات بلندمدت قابل تمدید 
و شاید به عبارتی مادام العمر پرداخت می کنیم. این تسهیلات 
دیگر برنمی گردد و پشــت ســر هم انباشــت می شود و عمده 
تسهیلات هم امهال می شــود. دلیل هم این است که مشتری 
نمی توانــد بازپرداخت را انجام دهد بنابراین تســهیلات امهال 
می شــود. در نتیجه نظام بانکی در حوزه دارایی- بدهی، حوزه 
درآمد-هزینه ای و در حوزه نقدینگی )جریان وجوه نقد( دچار 

ناترازی است. 

 Wمعمای پیچیده
رفتار متغیرهای کلان اقتصاد ایران در شرایط کنونی نشان از 
ظهور معمایی دارد که برای اتخاذ رویکرد صحیح در سیاست 
پولی و نظارتی بانک مرکزی نیازمند تبیینی روشن و قانع کننده 
است. »افزایش نرخ رشــد نقدینگی«، »کاهش معنادار نرخ 
تورم« و »چسبندگی نرخ ســود بانکی« سه ضلع این معما را 
تشــکیل می دهند که در آن از یک سو واگرایی تاریخی بین نرخ 
ســود اسمی و نرخ تورم و از ســوی دیگر واگرایی تاریخی بین 
نرخ رشد نقدینگی و نرخ تورم بروز یافته است. این مطالعه در 
پی طراحی الگویی است که اقتصاد خرد بانک ها را به اقتصاد 
کلان پیونــد زده و تبیینی برای معمای یادشــده، فراهم آورد. 
اقتصاد خرد بانک ها در صورت های مالی منعکس می شــود 
که معیارهــای اندازه گیری و شــناخت اقلام آن تابع اصول و 
استانداردهای حسابداری است. بنابراین الگوی مورد نظر باید 
توانایی برقراری ارتباط بین مفاهیم و تکنیک های حسابداری 
با مفاهیم اقتصاد را داشته باشد و ارقام ترازنامه نظام بانکی را با 

مقادیر متغیرهای اقتصاد کلان مرتبط کند.

 Wعذر و بهانه نظام بانکی
در »همایش  تامین مالی تولید، از بنگاه داری به بنگاه سازی« 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: با 
توجه به اینکه امروز بانک های ما ســهم بزرگی در تامین مالی 
و اقتصاد کلان کشــور دارند به همین دلیل نظام بانکی هم در 
موفقیت و هم در عدم موفقیت این مقوله پیشتاز است. رییس 
مجلس شــورای اسلامی گفت: در امر بنگاه ســازی بانک ها 
موفقیت های داشتند اما در امر واگذاری بنگاه ها با چالش هایی 
روبه رو هســتند چراکــه اولا شــجاعت را از مدیــران برای 

واگذاری هــا گرفتیم و هم اعتماد را از خریــداران این بنگاه ها 
بنابراین باید در این حوزه نگاه ها اصلاح شود. 

وزیر امور اقتصــادی و دارایی نیز در این همایش گفت: در 
۳ دهه گذشته، متوسط رشد اقتصاد ما بیشتر از ۳ درصد نبوده 
اســت. مشــکلاتی که در زمینه عرضه و تقاضا وجود دارد به 
ویژه در زمینه درآمدهای ارزی و اعتبارات بانکی، باعث بروز 

مشکلاتی در تولید و اقتصاد کشور شده است.
عبدالناصــر همتی افــزود: شــرایط بی ثباتــی در فضای 
اقتصادی، اولین مانع بر سر راه تولید و رشد اقتصادی است و 
باید تلاش کنیم تا نااطمینانی و بی ثباتی را کاهش دهیم. یکی از 
متغیرهای کلان اقتصادی که با آن مواجه هستیم، تورم است که 
در حال حاضر در ســطح بالایی قرار دارد. هر اقدام اقتصادی 
برای مقابله با تورم با توجه به ســاختار نامناســب اقتصادی 

می تواند منجر به توقف رشد شود. 
وزیر اقتصاد تاکید کرد: افزایش نقدینگی از ســوی بانک 
مرکزی می تواند به تورم منجر شود و برای جلوگیری از این امر 
باید نقدینگی کاهش یابد. این کاهش نقدینگی نیازمند محدود 
کردن ترازنامه ها و خطوط اعتباری است. همچنین عدم رشد 
درآمد ارزی ناشــی از فــروش نفت و عدم رشــد اقتصادی، 

چالش های بیشتری را ایجاد کرده است.
همتی بیان کــرد: نباید به درآمدهای نفتــی به عنوان تنها 
منبع رشد اقتصادی تکیه کرد و باید به دنبال ابزارهای دیگری 
مانند ســرمایه فیزیکی، نهادی و اجتماعی برای بهبود محیط 

کسب وکار و اصلاحات اقتصادی بود. 
وزیر اقتصاد از بانک مرکزی خواســت تا محدودیت های 
موجود در تســهیلات دهی بانک ها را بررســی کنــد زیرا این 
محدودیت ها به مشکلات موجود دامن می زند و باعث افزایش 
اضافه برداشــت ها می شــود. وی همچنین به ضرورت ایجاد 
گشــایش برای بخش های مولد و پیشران اقتصاد اشاره کرد و 
گفت: بانک ها باید از بنگاه داری خارج شوند و به تأمین مالی 
پروژه های اقتصادی بپردازند. همچنین دارایی ها و تســهیلات 
بانک ها باید مدیریت و بهینه ســازی شوند. همتی با تاکید بر 
ضرورت  اصلاح مدل کســب وکار بانک ها گفت: بانک ها به 
جای تأســیس شــرکت های تولیدی به ســمت ارائه خدمات 
مشــاوره ای و تأمین مالــی بروند و درآمدهای غیرمشــاع را 
افزایش دهند. این تغییر در مدل کســب وکار می تواند به بهبود 

سودآوری بانک ها کمک کند.
وزیــر اقتصاد در پایان ســخنان خود گفــت: هدف اصلی 
وزارت اقتصاد خروج از تله رشــد میانگین ســه درصدی در 
سه دهه گذشته است.در این راستا باید رشد غیرتورمی محقق 
شــود و امیدوارم در سال های آینده شاهد رشد اقتصادی قابل 

توجهی باشیم.
عبدالناصــر همتی گفــت: افزایش درآمد ارزی ناشــی از 
فروش نفت خیلــی نداریم یعنی وقتی ایــن درآمد بالا نرود، 
رشد اقتصادی هم بالا نخواهد رفت. همتی افزود: در طول دو 
سال گذشته رشد اقتصادی ۴ درصد بود و دوباره برگشت روی 

حدود 2 درصد و 2.۵ درصد نهایت ۳ درصد بشود.
رییس کل بانک مرکزی نیز گفت همه می دانیم که معضل 
اساسی و تنگنای اساسی در کشــور تامین مالی است. یعنی 
اگر نتوانیم تنگنای اساســی تامین مالی را در کشور حل کنیم، 
نخواهیم توانســت به رشــد مورد نظر برســیم. بر اساس آمار 

موجــود در حال حاضر ۹2 درصد از تامین مالی از طریق نظام 
بانکی اجرایی می شــود ۷ درصد از بازار سرمایه و یک درصد 
از ســایر بخش ها و این میزان فشار تامین مالی بر عهده بانک 

ها نشان می دهد که در سایر بخش ها خوب کار نشده است.
وی بــه استانداردســازی نظام بانکی اشــاره کرد و گفت: 
اولین بحث در نظام بانکی این است که خود بانک ها صاحب 
استاندارد باشند اگر بانک ها از کفایت سرمایه مناسب برخوردار 

نباشند و طلبکار باشند، تامین مالی  تورم زا خواهند بود.
وی گفت: یکی از موضوعات مهمی که باید به آن پرداخت 
این است که چه کنیم،  بانک ها بتوانند تامین مالی غیرتورمی 
کنند؟ بر اساس آمار موجود در ۶ ماهه گذشته 12۰۰ همت خلق 
نقدینگی جدید داشــتیم که از این مقــدار ۵۰ درصد در چرخه 
تامیــن مالی نظام تولید بوده اســت. در حال حاضر در حدود 
2۳ درصد از تامین مالی نظام بانکی مربوط به مســئولیت های 
اجتماعی اســت. رئیس کل بانک مرکزی در ادامه ســخنان 
خود افزود: اگر بخواهیم فعالیت بانک ها در بحث تامین مالی 
موفق باشد باید ناترازی ها رفع شود و نسبت کفایت سرمایه ۸ 
درصدی برای بانک ها محقق شود که این موضوع مستلزم 11۰۰ 

هزار میلیارد تومان منابع است.
رئیس کل بانک مرکزی  بیان کرد: در سال های گذشته سهم 
تامین مالی خانوار از تامین مالی شبکه بانکی به طور میانگین 
حدود 1۴ درصد بوده؛ اما هم اکنون به بالای 2۳ درصد رسیده 
اســت، البته نتیجه این شده که مردم دسترسی بهتری به منابع 
مالی داشته باشــند؛ ولی این بر عهده دولت بوده که بر شبکه 

بانکی تحمیل شده است. 
وی افزود: اگر تامین مالی به گونه ای باشد که رشد نقدینگی 
افزایش پیدا کند، اثرات تورمی خواهد داشت و این تورم اقتصاد 
کشــور را مختل می کند. محاسبات ما در بانک مرکزی نشان 
می دهد که هم اکنون بخشی زیادی از تامین مالی شبکه بانکی 
از طریق پایه پولی انجام می شود که تداوم این مساله بر تورم اثر 

منفی می گذارد. 

 W تخصصی شدن بانک ها
فرزین با اشاره به این موضوع که در برنامه های آتی ۷ دسته 
بانک تخصصی در نظر گرفته ایم تا هر بانک کار تخصصی خود 
را انجام دهد، گفت: این موضوع در قانون برنامه دیده شده و در 
حال آماده کردن شرایط برای تخصصی شدن بانک ها هستیم و 

این مساله در دستور کار بانک مرکزی است. 
فرزیــن بیان کرد: قانون جدید بانک مرکزی که در مجلس 
نیز تصویب شــده در بخش نظارتــی مباحث کاملی را در نظر 
گرفته اســت. البتــه برخی از خلأهای این قانــون مثل حوزه 
فیصله یا گزیــر باید در قانون بانکداری در نظر گرفته شــود. 
در حال حاضر با قانــون جدید بانک مرکزی اختیارات بانک 
مرکزی برای مقابله با ناترازی شبکه بانکی افزایش یافته است.
وی در پایان افزود: قرار است بانک توسعه ای توسط وزارت 
امور اقتصادی و دارایی تاسیس شود که در این باره با همکاری 
وزارت اقتصاد در حال تاسیس بانک توسعه ای هستیم. بانک 
توسعه ای می تواند بنگاه داری داشــته باشد. بانک تجاری به 
هیچ وجه نباید بنگاه داری کند همین طور بانک قرض الحسنه 
نیز نمی تواند کار بنــگاه داری را انجام دهد بنابراین بانک ها در 

حوزه های خاص فعالیت خواهند کرد.

نجات بانک ها از ورشکستگی
ادامه تیتر یک
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A درباره آخرین وضعیــت واگن های مترو گزارش می دهید؟ تا
وضعیت ایده آل چقدر فاصله داریم و اقدامات شهرداری تهران در 

این زمینه کافی بوده یا نه؟ 
در حال حاضر حدود 1۵۰۰ واگن داریم که بخش اعظمی از آن ها 
در حال تعمیر هستند و حدود 1۰۰۰ هزار واگن در حال خدمت رسانی 
به مــردم تهران، پرند و البرز اند. قطعا این تعداد برای خدمت  رســانی 
دو دقیقه ای که متروی تهران برای آن طراحی شــده، مناسب نیست 
و  ما حداقل به همین تعداد دیگر واگن نیاز داریم تا خطوط فعلی را به 
سرفاصله دو دقیقه ای برسانیم. با توجه به اینکه در این زمینه اقداماتی 
از سوی دولت با پیگیری های شــهرداری انجام شد که ۶۳۰ واگن از 
طریق خرید خارجی و ساخت داخلی صورت بگیرد قطعا با رسیدن 
این واگن ها تحول قابل قبولی رخ خواهد و  سر فاصله ها کاهش پیدا 
می کند که البته به معنی ســرفاصله دو دقیقه ای نیســت. اگر خطوط 
مثل ،۸ ۹ و 1۰ اضافه شــود هم باید بیش از  ایــن واگن اضافه کنیم. 
طبق اعلام شــهرداری مراحل تحویل واگن های چینی از اواخر سال 
جاری آغاز می شود اما طول دوره تحویل آن ها نزدیک به ۴ سال زمان 
خواهد برد و به صورت تدریجی وارد ناوگان می شوند. با این اوصاف 
باید امیدوار بود که در ســال 1۴۰۸ به ناوگان موجود ۶۳۰ واگن اضافه 
شده باشــد. قرارداد ساخت 1۳۰ واگن ساخت داخل نیز منعقد شده 
که بــا مجموع این تعداد واگن، تغییر محسوســی را در متروی تهران 

شاهد خواهیم بود. 
A روند اورهال و تعمیر واگن ها چگونه پیش می رود؟

روند اورهال در کارخانه واگن سازی خوب است اما رسیدن قطعا 
بسیار حائز اهمیت بوده و شهرداری تهران باید از طریق شرکت هایی که 
اقدام به خرید قطعات کردند، پیگیر رســیدن قطعات باشد. همچنین 
باید پرداخت ها تسهیل شود تا سازندگان، تامین کنندگان و کارگرانی که 
در شرکت های متعدد در کار اورهال قطعات و یا کل مترو کار می کنند 
با مشــکل نقدینگی مواجه نشوند. در غیر این صورت اقداماتی که در 
شرف انجام است، خوب هست البته اگر نقدینگی و قطعات در اختیار 
قرار بگیرد و با دو شــیفته کردن کار اورهال ســرعت بگیرد، قصوری 
در تعمیــرات وجود ندارد اما تامین  امکانات و ســرعت بخشــیدن از 

اولویت هایی است که باید شهرداری تهران مد نظر قرار بدهد.
A از آخرین وضعیت اتوبوس های تهران بگویید؟ آن هایی که در

گمرک مانده اند بالاخره ترخیص شدند؟
شــهر تهران باید بین ۷ تا ۹ هزار دســتگاه اتوبوس مطابق با طرح 
جامعه ترافیک داشــته باشــد و برای افق طرح آن که سال 1۴۰۴ بوده 
11 هــزار اتوبوس پیش بینی شــده اما آنچه که در حــال حاضر فعال 
اســت، حدود 2 هزار و ۴۰۰ دســتگاه اســت. در این سه سال حدود 
12۰۰ دستگاه اضافه شده و قراردادهای دیگری هم شهرداری تهران با 
سازندگان داخلی و خارجی منعقد کرده است. پیش بینی مان این است 

که ۳ هزار دســتگاه اضافه شود به شــرط که این قراردادها با 
هیچ مشکلی روبه رو نشوند! در واقع اقدامات انجام شده، 
مفید است اما تا زمانی که به ســرانجام نرسند، فایده ای 
ندارند. دربــاره ترخیص خودروها نیز؛ مراحل ترخیص 
خــودرو از گمــرک مراحل اســتانداردی دارد و اینطور 
نیســت که یکجا کند باشــد و یکجا تند. برای ترخیص 

اتوبوس ها باید استانداردهای لازم را از سازمان استاندارد، 
سازمان محیط زیســت دریافت کرده باشند و با 

این تاییدیه ها اتوبوس ها را ترخیص 
کننــد. من اخبــار جدیدی از 

ندارم  این خودروها  ترخیص 
اما به نظر می رسد هیچ منع 
قانونی، اگر از قبل الزامات 

را تدارک دیده باشند، وجود ندارد!
A سرانجام طرح سوال شما از ون های شهرداری به کجا رسید؟

نوسازی تاکسی های فرســوده و مشکلات تاکسی برقی ها حل 
شدنی است؟ 

شرایط تاکســی های تهران خوب نیســت. سال هاست نوسازی 
نشــدند و حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد تاکسی ها به سن فرسودگی رسیده و 
نباید تردد کنند. اقداماتی برای برقی ســازی انجام شد اما این کار هم 
با چالش هایی روبه رو شــد. اول اینکه قیمت بالای این خودروها و 
عدم پرداخت سهم ۵۰ درصدی ماده 12 به مالکان خودرو انجام نشده 
است. نه فقط برای 1۷۵ خودرویی که تاکنون تحویل داده بلکه برای 
حرکت گسترده تر باید بحث ماده 12 که از محل صرفه جویی سوخت 
اســت و  گفته شد ۵۰ درصد ابتدای خرید خودرو باید پرداخت شود، 
نیاز به پیگیری جدی دارد و شهرداری می گوید با دولت مذاکراتی کرده 
و قول هایی دادند اما تا حل شــدن آن،  یک چالش جدی خواهد بود. 
البته اگر این ۵۰ درصد کمک هم پرداخت شود همچنان تاکسی های 
برقــی یک خودروی گران برای مالکان محســوب می شــوند و باید 

تمهیداتی برای آن اندیشیده شود. 
A همزمان نبود جایگاه شــارژ کافی هم مشکلات زیادی برای

دارندگان این خودروها ایجاد کرده است ...
بله؛  مشــکل شــارژ تاکســی های برقی موضوع دیگری است و 
باید جایگاه های شــارژ به وفور برای آنان تعبیه شــود. اما نباید همه 
تخم مرغ ها را در ســبد برقی ســازی گذاشــت، الان خودروهای با 
کیفیت از سوی ســازندگان داخلی به صورت مونتاژی با یوروی ۵ و 
۶ وجود دارد که اگر  این خودروها هم در اختیار رانندگان قرار بگیرد، 
علاوه بر اینکه قیمت پایین تری دارند با مشــکل شارژ مواجه نیستند 
و باید به عنوان یک راهگار برای نوســازی مدنظر باشــد. من بارها 
از مسوولان شــهرداری خواهش کردم حالا که ناوگان به ۵۰ درصد 
فرسودگی رســیده در انتظار خودرو برقی نباشــند و کسری ناوگان 
به وســیله خودروی بنزینی تامین شــود.  البته گویــی به توافق هایی 
رســیدند.  حدود ۴۰ تا ۵۰ هزار خودرو باید نوســازی بشوند و به هر 
میزانی که به ســمت استفاده از خودروهای برقی برویم همچنان نیاز 
به خودروهای بنزینی است و یادمان باشد، خودروهای بنزینی مطابق 
با استانداردهای روز آلودگی کمی دارند و نباید نگرانی زیادی در این 
مورد داشته باشیم و شهرداری تهران با انعقاد قرارداد با خودروسازان 

داخلی، امکان فراهم آوردن آن را مهیا کند.
Aو سرانجام ون ها؟

ایــن موضوع به صورت ســوال از شــهردار تهران مطرح شــد و 
شــهرداری هم به وجود چنین نقصی پی برده است. همچنان منتظر 
هستیم تا ببینیم، اتفاق مثبتی می افتد تا این ون ها در اختیار شهروندان 
و مالکان ون های فرسوده قرار بگیرد یا نه! اگر این موضوع حل شود، 
نظر ما را تامین خواهد کرد اگر نه ما پیگیری های لازم و  حقوقی 

را انجام خواهیم داد.
A ایــن روزها آلودگی هوا امان مردم را بریده اســت

و شــاخص کیفیت هوا روی اعداد بالا می نشیند،  آیا 
طبق گفته رئیس شورا دیگر نباید دلخوش به بهبود 

هوای تهران باشیم؟
مطلبی درباره دلخوش نبودن ندیدم اما معتقدم آلودگی 
هوای تهران قابل رفع است و  اینطور نیست محکوم به ماندن 
در دود باشــیم، مریض بشــویم و بگوییم همینه که 
هســت! راه حل دارد و کشــورهای دیگر 
دنیا و شهرهای بزرگ با مجموعه ای از 
اقدامات بر این مشکل فائق آمده اند و 
ما هم از این قاعده مســتثنا نیستیم، 

بارها گفتم برای حل مشــکلات آلودگی هوا باید چند اقدام به صورت 
همزمان و  پیوسته و نه کارهای نمایشی چند روزه انجام بدهیم.  اول؛ 
بهبود کیفیت ســوخت چه برای خودروهــا و چه کارخانجات، دوم؛ 
از رده خارج کردن خودروهای فرســوده و غیراستاندارد که در سطح 
شهر تولید آلودگی می کنند، سوم؛ حذف موتور سیکلت های بنزینی و 
جایگزینی شان با موتورسیکلت های برقی و چهارم؛ اجرای طرح هایی 
که منجر به کاهش تردد در محدو ده های مرکزی شهر بشوند مثل طرح 
LEZ  و طرح ترافیک که این روزها به خوبی اجرا نمی شوند و پنجم 
و مهم تر از همه این  موارد؛ توسعه حمل و  نقل عمومی به گونه ای که 
شهروندان حق انتخاب برای رسیدن به محل کار و زندگی شان داشته 
باشــند. اگر هماهنگی بین وزارت نفت، صنعت، شهرداری و وزارت 
کشور برقرار شــود و این موضوعات بیشتر از اینکه بخواهد در سطح 
گفت وگو باشد، تبدیل به یک کار عینی و عملیاتی شود، قطعا راه حل 
برون رفت از این مشــکلات است. کما اینکه شهرهای بزرگ دنیا این 
مشکلات را داشته اما حل کرده اند.  باید بدانیم این تصور غلطی است 
که همزمان با رســیدن به فصل ســرما که روزها نیز کوتاه هستند، با 
پدیده وارونگی دما مواجه هستیم، تراکم ماشین ها زیاد است و به دلیل 
بارندگی ترافیک شدیدتر می شود، به دنبال چاره بگردیم! من طی سه 
سال گذشته تاکید کردم که راه حل برون رفت از ترافیک و آلودگی تهران 
و ده ها موضوع دیگر توســعه حمل و نقل عمومی است اما مطابق با 
آماری که پیش از این ارائه دادم، هنوز با وضعیت آرمانی فاصله جدی 
داریم و امیدوارم که تلاش هایی که شــهرداری می کند منجر به نتیجه 
مطلوب شود. باید مسیر ترددی تسهیل شود و آن وقت شهروندان در 
مقابل دو گزینه قرار خواهند داشــت، اول حمل و نقل روان، ارزان و 
یکپارچه و یا انتخاب خودروی شخصی  خودشان که پیامدهایی چون 
آلودگی هوا و ترافیک به همراه خواهد داشــت. این کار در ۶ ماهه دوم 
ســال و به صورت دفعتی قابل انجام نیست و باید طی  سال ها انجام 

می شد و یا برنامه بلند مدت برای حل مساله در نظر گرفته شود. 
A همزمان با شدت گرفتن بارندگی ها،  میزان آب گرفتگی معابر

بسیار زیاد بود،  آیا نباید تدبیر جدی برای حل این موضوع اندیشیده 
می شد؟ 

متاســفانه طی روزهای گذشــته و همزمان با بارندگی ها،  شاهد 
مشکل جدی آب گرفتگی هســتیم. این چالش پیش از آنکه نیازمند 
اصلاح زیرســاخت ها و چاره اندیشــی برای کارهای پیچیده باشد با 
کارهای پیش پا افتاده حل می شــو د. این کار هم بحث  پاک ســازی 
انهار  و لایروبی که متاســفانه سیستم نظافت شــهر به گونه ای است 
که برخی از این زباله ها و نخاله ها وارد مجاری ســطحی ما شــده و 
ما شــاهد اینگونه مشــکلات هســتیم. طبیعتا با نظافت و لایروبی 
مستمر نهرها و کانال های شهری، شرایط بهبود پیدا می کند، نه اینکه 
بگوییم برنامه گذاشــتیم برای اول پاییز یا اول زمستان، این اقدامات 
اول پاییز و زمستان برنمی دارد باید مستمرا پاک سازی بشوند تا شاهد 
اینگونه مشکلات نباشــیم. البته ممکن است نقاط محدودی هم که 
سبب آبگرفتی می شود ،وجود داشته باشد.گرچه این موارد هم باید با 
نقشه های آبگرفتگی اصلاح شوند اما واقعیت این است که بیشترین 
مشــکل ما ناشــی از وجود زباله، نخاله و رســوبات در مسیر آیهای 
سطحی از جو ها تا کانال های انتقال آب است. عباراتی چون غافلگیر 
شــدیم و یا نشدیم عبارات بی معنا و تکراری شده و وظایف مشخصی 
هست که مدیران مربوطه نباید برای لحظه ای غفلت کنند تا مشکلاتی 
مثــل آبگرفتگی روزهای گذشــته پیش نیایــد. در روزهای بارندگی 
متاسفانه شاهد بودیم که آبگرفتگی خیلی از نقاط شهر مردم را گرفتار 
کرد. بعد از این هم ما تداوم بارش ها را داریم، امیدواریم این اتفاق بد را 
شاهد نباشیم و این موضوع فقط با مسوولیت پذیری واحدهای مربوطه 

در شهرداری قابل حل است.

تهران؛ شهر کمبودها
جعفر تشکری هاشمی در گفت وگو با سازندگی از واقعیت های ناوگان حمل و نقل عمومی پایتخت می گوید

دیدگاه: یادداشت روز

طرح ۷  ســاله  شدن شورای ششــم دوباره از سوی شورای 
عالی اســتان ها به مجلس ارائه شده است. به باور اکثر فعالان 
اجتماعی ایــن پیگیری ها برای تمدید دوره مدیریت شــهری، 
بیشــتر به دلیل ســهم خواهی از فرصت انتخابــات زودهنگام 
ریاست جمهوری است. بســیاری از فعالان سیاسی محلی به 
بیان دیدگاه خود درباره این طرح و دلایل مخالفت اصلاح طلبان 
و حتی برخی اعضای کنونی شــوراهای شــهر با این موضوع 
پرداختــه و تأکید کرده که افزایش دوره مســئولیت شــوراها، 
تضییع حقوق مردم در انتخاب نمایندگانشــان اســت.  به زعم 
نگارنده»اگرچه به لحاظ شکلی، پیشنهاد تمدید دوره شوراها 
از سوی شــورای عالی استان ها ممکن اســت، قابل پذیرش 
باشد اما به لحاظ محتوایی،این اقدام زیر سؤال است.« زیرا به 
اســتناد ماده 22 قانون انتخابات ریاست جمهوری و تبصره آن، 
تأکید می کند که انتخابات شــوراهای اسلامی شهر و روستا و 
ریاست جمهوری باید هم زمان برگزار شود و در صورت انتخابات 
زودهنگام ریاست جمهوری، مجلس است که تصمیم به توقف 
یا تمدید دوره شــوراها را می گیرد. از طرفی با اشاره به تعارض 
منافع اعضای شورای عالی استان ها به عنوان پیشنهاددهندگان 
این طرح، این نکته مطرح خواهد شد که اعضای شورای عالی 
استان ها خود ذی نفع هستند و نمی توانند بی طرفانه درباره تمدید 
دوره خود تصمیم گیری کنند. از جهت قانونی دیگر با اشاره به 
اصل 1۰1 قانون اساسی که وظایف شورای عالی استان ها را در 
راســتای جلوگیری از تبعیض و همکاری در برنامه ریزی های 
عمرانی اســتان ها تعیین کرده، تهیه و ارائه چنین پیشنهادی با 
وظایف این شورا مطابقت ندارد. به نظر بنده این اقدام در تضاد 
با منافــع عمومی و اراده قانون گذار اســت و  تعارض منافع در 
این طرح بســیار جدی است و از  مشروعیت و مقبولیت کافی 
برخوردار نیست. بسیاری دیگر از فعالان اجتماعی به مشکلات 
مدیریت شهری در  کلان شهرها از جمله ترافیک، آلودگی هوا 
و تراکم فروشی اشــاره کرده و با توجه به شرایط فعلی، افزودن 
مدت طولانی به دوره شورا را بی مورد دانسته است. کنشگران 
انتخاباتی معتقدند اگر تمدید دوره در حد کمتر از دو سال بود، 

شاید قابل دفاع می بود اما تمدید آن تا ۷ سال منطقی نیست.

روز پنج شــنبه 2۴ آبــان و همزمان با برگــزاری آیین گرامیداشــت روز کتاب، 
کتابخوانی و کتابدار در مراســمی در تالار وحدت تهران با حضور رئیس جمهور و 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، فعالان برگزیده عرصه کتابخوانی و کتابخانه های 
عمومی در ســال 1۴۰۳ معرفی و از مهندس ســیدافضل موســوی به عنوان خیّر 
برگزیده حوزه کتابخانه های عمومی در ســطح ملــی تقدیر به عمل آمد. مهندس 
سیدافضل موسوی، مدیر مسئول روزنامه سازندگی و عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران سازندگی ایران از خیرین و حامیان حوزه کتابخانه سازی و رییس هیات 
مدیره انجمن خیرین کتابخانه ســاز استان زنجان همچنین بازرس انجمن خیرین 

کتابخانه ساز نهاد کتابخانه های عمومی کشور است.

خیّر کتابخانه ساز
تقدیر از سیدافضل موسوی

منطقی نیست!
7 ساله شدن شوراها

فرصت یا تهدید برای حکمرانی محلی

ریاض علی فرحانی
کارشناس شهری

هوا آلوده است و هر روز با ســردردهای شدید روانه 
خانه می شــوم. در صف هــای چندین متری منتظر 
اتوبوس و تاکســی می ایستم و یا در تراکم مسافران 
مترو، له می شــوم. اگر روز بارانی هم باشد چندان 
برای من عاشــقانه نیست، پاها و کفش هایم مدام وارد چاله های آب می شود،  برای دقایق طولانی منتظر 
وسیله ای می شوم که مرا به ایستگاه مترو و یا بعد از آن به خانه برساند و در نهایت با شمایلی خیس و گلی 

به خانه می رســم. این وضعیت تهرانی اســت که این روزها در آن زندگی می کنیم، آدم های شبیه من در 
یاد است و زمستان و پاییز اگر برای دیگران حال و هوای رمانتیک دارد برای آن ها و من یک تراژدی  شهر ز
کامل اســت. در باب آخرین وضعیت توسعه حمل ونقل عمومی، آلودگی هوای تهران و آب گرفتگی با 
جعفر تشکری هاشمی،  رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران به گفت وگو نشستیم،  او 
ضمن اشاره به برخی از اقدامات شهرداری تهران در حوزه توسعه حمل ونقل عمومی در عین حال  برخی 

را ناکافی و ناقص می داند و همزمان گلایه های جدی نسبت به عملکرد مدیران شهری دارد. 

فائزه مومنی
گروه اجتماعی
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه یک شنبه 25 شهریور  
تأخیر در سفر حیدر على اف به ایران

دکتر روحانی  گفت، آمریکا از پاکستان، روسیه 
و جبهه متحد شمال افغانستان، خواسته که اهداف 
مهم کــه در افغانســتان قابل زدن اســت را به او 
بدهند. روسیه نقاط زیادی را معرفی کرده و جبهه 
شــمال هم آمادگی دارد، همــکاری کنند. گفت، 
احمدشاه مسعود، همان لحظه ترور درگذشته بود؛ 
به خاطر شرایط جاری، مرگ او اعلام نشده است، 

ولی اروپا و آمریکا و روسیه می دانستند.
در مرزهایمان با افغانســتان، نیروها را برای 
جلوگیــری از ورود مهاجران، تقویــت کرده ایم 
و با همکاری ســازمان ملل، چند اردوگاه برای 
پذیرش آوارگان احتمالی، ایجاد می کنیم. نظریه 
اینکه حملات ]11 ســپتامبر[ توســط مخالفان 
داخلی آمریکا و تحریک موساد انجام شده، روز 
به روز تقویت می شود ولی آمریکا مایل نیس، به 
آن توجه  کند و می خواهد با اســتفاده از فرصت 
ایجاد شده علیه تروریسم اقدام کند و پرونده های 

گذشته را هم در نظر دارد.
جمهــوری آذربایجــان، اعلام کــرده که به 
خاطر شــرایط ناشــی از حمله آمریکا، ســفر 
]حیدر[ علی اف، ]رئیس جمهــور[ به ایران که 
قــرار بود، فردا انجام شــود را به تأخیر انداخته. 
آقای ]حســین[ مهرپــور، ]مشــاور حقوقی 
دوربان،  کنفرانــس  در  گفــت،  رئیس جمهور[ 
کشــورهای اسلامی با فشــار آمریکا و اروپا، 
عقب نشینی افتضاح آمیزی کردند و قطعنامه به 

نفع اسرائیل تمام شد. 
از آقای ]عباســعلی[ علیــزاده، ]رئیس کل 
دادگستری اســتان تهران[ در مورد پرونده رئیس 
 دفتر معاون اول رئیس جمهور پرســیدم. گفت، 
]اتهامات او[ اســتفاده از امکانات دولتی برای 
 کارگاه شخصی و وارد کردن 1۰ تُن اسفنج تیتانیوم 
به اســم قراضه آهن و آلوده  کردن محیط زیست 
برای تولید پالادیوم به صورت غیرمجاز ]است[.

عصر آقای ]علی[ خرم، ســفیرمان در ]مقر[ 
ســازمان ملل در ســوئیس آمــد. گفت،گروهی 
دارنــد تلاش می کنند که ادعای مســأله اعدام ها 
بعد از ]عملیات[ مرصاد که در خاطرات آیت الله 
منتظری آمده را از طریق دادگاه بین المللی پیگیری  
کنند و خواست، قوه قضاییه با برنامه ریزی، طرح 
دفاعی تهیه کند. به ایشــان گفتم، تلاش کنند از 
منابع قابل اطمینان، هدف و سیاســت آمریکا، 
اقدامات تلافی جویانه را کشف نماید. شب برای 

اصلاح دندان به بیمارستان اختر رفتم.  

دوشنبه 26 شهریور  
قدردانى از سفیر فنلاند 

]آقــای آنتی کویســتینن[ ســفیر فنلاند برای 
خداحافظــی آمد. از مواضع نســبتاً خوب فنلاند 
که تجاوزات اســرائیل به فلســطینی ها را محکوم 
کرده، قدردانــی  کردم و خواســتار تعادل تجارت 
بین دو طرف شــدم و از آمریکا به  خاطر سیاست 
دوگانه در برخورد با تروریسم که از ترورهای دولتی 
اسرائیل و ترورهای ضدانقلاب ایران، چشم پوشی 
می کند، انتقاد کردم و از اقدام تُند و شتاب آلود علیه 

افغانستان، برحذر داشتم.
آقــای ]حبیب اللــه[ محمدیــان، امام جمعه 
زاهــدان آمــد. ناراحت اســت از اینکــه آقای 
]سیدرضا[ تقوی، ]رئیس شورای سیاستگذاری 
ائمه جمعــه[ بــه ایشــان گفتــه  که هفتــه آینده 
خداحافظی کنــد، گله مند اســت و بــرای رفع 

مشکلاتش، استمداد کرد.
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مظفــر بقایــی اگرچــه به عنــوان یکی 
از بنیانگــذاران جبهــه ملی همــراه محمد 
مصدق بــرای ملی کردن صنعــت نفت بود 
اما در زمــان کودتای 2۸ مــرداد به یکی از 
اصلی ترین مخالفانش تبدیل شد. او یکی از 
پیچیده ترین سیاستمداران تاریخ ایران است 
که عضــو ده ها حزب بــود و در هر دوره ای 
ســمتی یافت و حتی پــس از انقلاب هم به 
عنوان رهبر کمیته زحمتکشان در معادلات 
سیاســی نقش آفرینی کرد. او در نهایت 2۷ 
آبان ســال 1۳۶۶ به دلایل نامعلومی از دنیا 
رفت، اگرچه بیماری سفلیس به عنوان دلیل 
فوتش اعلام شد ولی برخی مرگ بقایی را به 

قتل های زنجیره ای هم ربط داده اند. 

 Wاز همراهی تا اختلاف
ســال 12۹1 در راور کرمان به دنیا آمد و 
پدرش از مبارزان مشروطه، نماینده دوره های 
چهــارم و پنجم مجلس شــورای ملی و از 
قضات دیوان عالی کشــور در دوره رضا شاه 
بود. خیلی کودک بود که همراه پدر به تهران 
آمد و بعد از تکمیل تحصــیلات اولیه برای 
تحصیل در رشــته فلسفه به دانشگاه سوربن 
رفت اگرچه قطع ارتباط فرانســه با ایران در 
سال 1۳1۷ مانع از دفاع او تز دکتری شد ولی 
پس از بازگشــت به ایران به او درجه دکتری 
در رشته فلسفه اخلاق را دادند. تابستان سال 
1۳2۵ با پیوســتن به حزب دموکرات ایران به 
فعالیت جدی در حوزه سیاست روی آورد و 
از سوی همین حزب هم نماینده مجلس شد. 
در دوران نخســت وزیري سپهبد حاج علی 
رزم آرا، سرسخت ترین مخالف او بود و به این 
دلیل دســتگیر و به یک سال زندان محکوم 
شد ولی در دادگاه تجدیدنظر تبرئه شد اما در 
نهایت مخالفت ها و محاکمه های جنجالی 
شــهرت بقایي را افزایش داد تا جایی که در 
دهه چهــارم زندگی به یکــی از چند چهره 
درجه اوّل سیاسی کشور تبدیل شد. پس از 
بهمن سال 1۳2۷ همراه خلیل ملکی حزب 
زحمتکشان را تاســیس کرد. در دوره ای به 
احمد قوام الســلطنه و حــزب دموکرات او 
پیوست، مدتی به صادق هدایت نزدیک شد. 
از حامیــان مصدق بود و در جریان اعتراض 
به نبود انتخابات آزاد در پاییز 1۳2۸ به عنوان 
یکی از 1۹ نفر معترض در تاسیس جبهه ملی 
نقش داشــت اما از سال 1۳۳1 در مخالفت 
با مصدق نقش ایفا کرد. یدالله ســحابی در 
جلد اول کتــاب نیم قرن خاطــره و تجربه 
درباره او نوشــته اســت:»در سال 1۳2۹ که 
جبهه ملی راه افتاده و فعال بود، روزنامه ای 

منتشر می شد به نام شاهد که متعلق به مظفر 
بقایی بود و سخنگوی جبهه ملی محسوب 
می شد و روزنامه جنجالی و بسیار معروفی 
بــود. در واقع تغذیه ما هــم از منابع چپ یا 
راســت غیرمذهبی بود.« ســحابی در این 
کتاب بــه ارتباط و وابســتگی اوبه مقامات 
آمریکایی گفته است که ســال 1۳۳۶ خود 
در جریان دستگیری اش به آن اعتراف کرده 
اســت. در یادنامه یدالله ســحابی که سال 
1۳۷۷ از ســوی انتشــارات قلم منتشر شد 
نیز دربــاره او می گوید: »عــده ای معتقدند 
که او ]مظفر بقایی[ از آغاز با انگلیســی ها 
سروســری داشته اســت. ولی من با وجود 
اینکه حس قدرت طلبی و ناســازگاری او با 
دیگــر ملیون را نفی نمی کنم اما می دانســتم 
که اقدامات و مقالات و ســخنرانی های او 
در جهت منافع ملی و علیه انگلیسی ها بود 
و در ســال های 2۸ تــا ۳1 او به عنوان یک 
مبارز ملی واقعا درخشــید. امــا بعدها راه 
دیگری در پیش گرفت که به نفع بیگانه تمام 
شد و بازیگری های سیاسی زیادی در پشت 
پــرده پس از پیروزی انقلاب از او مشــاهده 

گردید.«

 Wنقش بقایی در کودتای 28 مرداد
بقایی در جریان ملی کردن صنعت نفت 
یکی از امضاکنندگان طرح در مجلس بود اما 
پس از تشکیل حزب زحمتکشان سپس بروز 
اختلاف با خلیل ملکــی در برخی نظراتش 
عقبگرد ک و از سال 1۳۳1 حتی از مصدق 
هم دوری کــرد. بقایی کــه در مخالفت با 
نظامی گری داخل حکومت پهلوی با مصدق 
هم داســتان بود به یکباره تغییر عقیده داد و 
حتــی در جریان کودتــای 2۸ مرداد، نقش 
زیــادی در حمله به خانه مصدق داشــت. 
برخی روایت ها نیز از دست داشتن او در قتل 
سرتیپ افشار طوس، رییس شهربانی دولت 
مصدق حکایــت دارد اگرچــه در نهایت، 
حمایت آیت الله کاشانی مانع اجرای حکم 
جلب او شــد. مظفر بقایی از راهی که رفت 
با عده ای به اختلاف برخورد می کرد و حتی 
پس از خوش خدمتی در جریان کودتای 2۸ 
مرداد هم با فضل اللــه زاهدی اختلاف پیدا 
کرد و به زاهدان تبعید شد. حزب رستاخیز 
که با دستور محمدرضا شاه پهلوی تشکیل 
شــد، همزمان با انتقاد نسبت به تک حزبی 
شدن کشور، اعلام کرد که به سلطنت وفادار 
اســت. زندگی زیگــراگ وار مظفــر بقایی 
اما باعث شــد که هیچ رجل سیاســی به او 
اعتماد نکند و حتی شاه هم به رغم خدماتی 
که برای او انجام داده بــود به بقایی اعتماد 
نداشت. در تمام طول آن دوران اما بقایی در 
آرزوی منصب سیاسی به ویژه نخست وزیر 

ماند چراکه برای شــاه هم رفتار سیاسی  او 
پیش بینی پذیر نبود.

 Wپس از انقلاب و تلاش برای بقا
در جریانات پیش از انقلاب با انقلابیون 
همراهی نکرد و همچنان با محمدرضا شاه 
پهلوی ارتباط داشــت با اندیشــه سلطنت 
مشروطه روزها را ادامه داد اما پس از انقلاب 
ایران هم ســعی کرد در زمین سیاست بازی 
و به احزاب نفوذ کند. بقایی به راســت ترین 
طیف سیاسی ایران نزدیک شد، با سیدحسن 
آیت رفیق شد و ایده هایی هم برای حکمرانی 
نظام داشت و گفته می شود که تاثیراتی هم در 
روند تهیه قانون اساسی داشته است. اوایل 
انــقلاب به همراه دوســتانش به جرم توطئه 
علیه انقلاب بازداشت شد و چند ماه بعد با 
انتشــار نواری، بازنشستگی اش از سیاست 
را اعلام کرد که به وصیت نامه اش شــهرت 
یافت. از سال ۵۸ تا سال ۶۶ هم تلاش هایی 
برای نفوذ به بدنه قدرت داشت اما شایعات 
دربــاره نفوذی بــودن او بالا گرفتــه بود و 
خروج بقایی از کشــور بر این شایعات دامن 
زد تــا اینکه فروردین ســال 1۳۶۶ به اتهام 
ارتباط با ســازمان های جاسوسی و توطئه 
علیه جمهوری اسلامی روانه زندان شــد و 
حدود ۸ ماه بعد در آبــان ۶۶ از دنیا رفت. 
با مرگ مظفر بقایی اسرار زیادی از ۵۰ سال 
سیاست ورزی اش در زیر خاک مدفون شد، 
مردی که ظاهرا بســته به موقعیت ها از ابزار 
مختلف برای پیش بــردن اهداف خود بهره 
می گرفت. او از نظر عده ای سیاســتمداری 
چپ گرا بود و از نظر عده ای دیگر توده ای آن 
هم در حالی  که  در تمام عمر سیاســی خود 
از حزب توده نفرت داشت. برخی معتقدند، 
بقائــی آزادیخــواه و لیبرال بــود و گروهی 
دیگر می گویند که در فعالیت سیاســی خود 
از انگیزه هــای مذهبی اســتفاده می کرد. از 
یک ســو با خلیل ملکی، صــادق هدایت، 
جلال آل احمــد و احمد فردید همنشــین 
اندیشه ورزانی بود و از سوی دیگر با افرادی 
چون بــرادران رشــیدیان، احمد عشــقی، 
حبیب ســیاه و امیر موبور که به چماقداری 
معروف بودند. چند سال پیش مجموعه ای 
از اسناد مرتبط با مظفر بقایی، فعال سیاسی 
ســال های منتهی به کودتای 2۸ مرداد برای 
نخســتین بار از ســوی مرکز اسناد مجلس 
شورای اسلامی خریداری شد اما سرنخی از 
وصیت نامه بقایی که اطلاعات مهمی از ترور 
تیمسار افشارطوس، رییس شهربانی دولت 
مصدق را افشــا کرده در دست نبود. بقایی 
در این وصیت نامه مطالبی پیرامون مجالس 
شــورای ملی همچنین حقایقــی ناگفته را 
درباره دولت ملی دکتر محمد مصدق عنوان 

کرده بود.

سیاست مدار  پیچیده
در سالگرد درگذشت مظفر بقایی به سیاست ورزی او پرداخته ایم

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

مرضیه حدیدچی، تنها زنی 
بود که در زمان تبعید امام 
خمینی محافــظ او بود و 
بعد از انقلاب نیز نامش به 
عنوان تنها زنی که فرمانده 
ســپاه شــده، ثبت شــده 

اســت. در سال 1۳1۸ در شهر همدان به دنیا آمد 
و در 2۷ آبان ســال 1۳۹۵ از دنیا رفت. کودکی به 
مکتب خانه رفت و پس از ازدواج با محمدحسن 
دباغ و مراجعت به تهران، تحصیلات علوم دینی 
خود را ادامه داد و همزمان به فعالیت های سیاسی 
در جریانات پیــش از انقلاب پرداخت. در1۳۵2 
همراه دخترش توســط ساواک دســتگیر شد و 
چند ماه پــس از آزادی به خارج از کشــور رفت 
و در پایگاه هــای نظامی در مرز لبنان و ســوریه، 
آموزش های رزمی و چریکی را طی کرد. همزمان 
با تبعید امام به پاریس در ســال ۵۷ به او پیوست 
و با پیشنهاد امام موسی صدر، وظایف محافظت 
خانگــی از امام را به عهده گرفت و از همان زمان 
بود که به خواهر دباغ و خواهر طاهره معروف شد. 
پس از انقلاب به ایران بازگشت و مسؤولیت هایی 
چون فرماندهی سپاه همدان و بسیج خواهران را 
برعهده گرفت و نامش به عنوان نخستین فرمانده 
زن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در غرب کشور 
ثبت شــد. مهار حرکت های نظامی و تروریستی 
مجاهدیــن، حزب دموکرات کردســتان و حزب 
کومله از مهم ترین اقدامات او در این دوره بود و به 
قدری در ساختار نظام مهم بود که در سال 1۳۶۷ 
به همــراه آیت اللــه جوادی آملــی و محمدجواد 
لاریجانی مامور شــد تا پیام امــام خمینی )ره( را 
به گورباچف برســاند. مرضیه حدیدچی در سه 
دوره اول، دوم و ســوم مجلس شــورای اسلامی 
نماینــده مردم تهران و همدان بود و تامین مخارج 
چند خانواده را بر عهده گرفته بود. شــب ها بعد 
از خوابیدن بچه ها و همســر با ماشین به فرودگاه 
یا میدان آزادی می رفت و مسافرکشــی می کرد. 
او همچنین در دانشــگاه علم و صنعت و مدرسه 
عالی شــهید مطهــری تدریس می کــرد و قائم 
مقام جمعیت زنــان جمهوری اسلامی بود. دباغ 
درباره زمانی که با دخترش در زندان بودند، گفته 
اســت:»وقتی زنجیر بند باز شــد از لای دریچه 
ســلول نگاه کردم، دیدم دو تا سرباز زیر بغل این 
بچه را گرفته اند و وسط راهرو انداختند که هر چه 
با ســطل آب روی صورتش می ریختند به هوش 
نمی آمد. من هم با مشت به در می کوبیدم. صدای 
فریادهای من خیلــی توی راهــرو پیچیده بود. 
آیت الله ربانی شــیرازی توی بند ما بود که صدای 
فریادهای من را می شــنید، شروع کردند با یک 
صوت قشنگی آیه »واستعینوا بالصبر والصلوه و 
انها لکبیره الا علی الخاشعین« خواندند... یک 
پتوی ســربازی آوردند و دخترم را در آن گذاشتند 
و بردند. فکر کردم تمام کرده و از دنیا رفته است. 
خدا را شکر کردم که دیگر به دست این دژخیمان 
شکنجه نمی شود و دیگر کارهای خائنانه اینها را 
نباید تحمل کند ؛ ولی پس از 1۶ روز یک شب در 
سلول باز شد و یک نفر را داخل انداختند که دیدم 
دخترم رضوانه اســت، بغلش کردم و در گوشش 
گفتم که چیزی نگو چون ممکن اســت اینجاها 
میکروفن کار گذاشته باشند و مشکل ایجاد شود. 
فقط در گوشــم بگو کجا بودی؟ دســت هایش را 
نشانم داد که روی مچ جفت دست این دختربچه 
سیزده چهارده ساله جای دستبندها دیده می شد، 
دســتبندهایی که با آن به تخت بیمارستان ارتش 
بسته شــده بود. به ســختی نفس می کشید البته 
هنوز هم که بیش از ۳۰ ســال از آن زمان می گذرد 
با اینکه قلبش عمل شــده و دریچه گذاشــته اند 
گاهی اوقات اصلا صوت ندارد و نمی تواند حرف 
بزند وقتی هم سالم است، صدایش لرزش دارد.«

 خواهر طاهره  
 سالروز درگذشت تنها زنی که در پاریس

محافظ شخصی امام بود


